
3333
نشریه داخلی شرکت رمیس
1399

راهی برای کاهش دردسر آغاز فصلی نو در صنف
فراتر از مرزهاو افزایش بهره وری

لیست هم آفرینی با ۱۲ کرسی انتخابات 
نگاهی به سبک رهبری گینی رومتی همه چیز درباره خدمات مدیریت شدهنصر تهران را برد

مدیر آی بی ام

زیرساخت یا کالای لوکس

Oops ...
HTTP 500

Internal Server Error

دردسرهای وادرات کالاهای آی تی در سال سخت



به نام خدا

یک بام و دو هوای کالای لوکس

نشریه داخلی شرکت رمیس، شماره 33، 1399

صاحب امتیاز: شرکت افزارپرداز رمیس
مدیرمسئول: مازیار نوربخش

تهیه و تولید: موسسه پرسش )پویندگان راز ستاره شمال(
همکاران این شماره: زهره رفعتی، آزاده دودانگه، آرزو رخشانی، محمدرضا ذاکری 

خدایار دوستار، سیامک روحانی
صفحه آرا: سیدسبحان علی ثابت

ویراستار: نگار استادآقا
نشانی: تهران، خیابان ولیعصر)عج(، خیابان مطهری، خیابان سربداران، پلاک۲۸

تلفن: ۴۲۰۸۴۰۰۰     دورنگار: ۴۲۰۸۴۲۰۸

از خوانندگان و علاقمندان دعوت می شود در صورت تمایل مطالب خود را برای چاپ در 
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فناوری های مصرفی و آنهایی که با عموم مردم سر و کار دارند، در ابتدا به صورت کالایی لوکس وارد 
بازار می شوند. کالایی که احتمالا بخش های خاصی از جامعه، مصرف کنندگان اصلی آن هستند. این 
بخش ها یا اصطلاحا پولدار هستند و می توانند برای هر چیز جدیدی پول خرج کنند یا علاقه مندان 
فناوری هستند که دوســت دارند هر طور شده، آخرین دســتاوردهای روز دنیا را در اختیار داشته 
باشــند؛ اما این روند، کم کــم تغییر می کند و فناوری جای خود را در میــان عموم مردم باز کرده و 
به کالایی ضروری تبدیل می شــود. تصور کنید زمانی که تلویزیون تازه وارد بازار شده بود، چقدر از 

جامعه خواستار استفاده از آن بودند و آن را با امروز مقایسه کنید.
فناوری اطلاعات و کالاهای مربوط به آن نیز از همین قاعده پیروی می کنند. شاید زمانی نه چندان 
دور، کامپیوتر خانگی، لپ تاپ، گوشی هوشمند و تبلت، کالاهایی لوکس بودند که لزومی نداشت در 
همه خانه ها و در دســت همه افراد وجود داشته باشند؛ اما امروز اوضاع فرق کرده است. شیوع کرونا 
نشان داد آن دســته از مردم که به هر دلیل نمی توانند به ابزارهای هوشــمند و اینترنت دسترسی 
داشته باشند، متاسفانه پشت شکاف دیجیتالی مانده و در انجام ساده ترین کارهای روزمره نیز دچار 

مشکل می شوند. اما همه این ها در بخش دسترسی است.
زیرساخت های فناوری آن بخشی هســتند که وجود چنین دستگاه هایی را با معنی می کنند؛ وگرنه 
تفاوتی میان گوشی های هوشمند با مدل های ســاده قدیمی وجود ندارد. حالا سئوال اینجاست که 
چطور دولت و مجلس به دنبال رساندن تبلت به تمامی دانش آموزان کشور هستند اما در عین حال، 
کالاهای مربوط به زیرساخت های آی تی را در دســته کالاهای لوکس قرار می دهند که وارد نشدن 

آنها تاثیر مهمی در زندگی مردم ندارد؟ یعنی زیرساخت، لوکس است و دسترسی، ضروری؟
کالاهای آی تی دیگر لوکس نیســتند. چه در لایه شبکه و زیرساخت باشند و چه در لایه دسترسی. 
فناوری اطلاعات، از ضروریات زندگی امروز اســت و ایجاد مشــکل در دسترســی به آنها، زندگی را 

مختل می کند.
مازیار نوربخش
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انتخابات ســازمان نظام صنفی رایانه ای استان 
تهران با همه حواشی و مشــکلاتی که داشت، 
برای نخستین بار بســتر بلاک چین برگزار شد 
و در مشــارکتی خیره کننده، لیست هم آفرینی 
صنفــی با چهــار کرســی اختلاف نســبت به 

نصرفراگیر، پیروز شد.
ششــمین دور از انتخابات نظام صنفی رایانه ای 
اســتان تهران که ۲۹ آبان بــه دلیل بروز نقص 
فنی در زیرســاخت رای گیری آنلاین مبتنی بر 
بلاک چین با تمدید مواجه شــده بود، سرانجام 
۴۸ ساعت برگزار شد و لیست هم آفرینی صنفی 
بــا در اختیار گرفتن ۱۲ کرســی هیات مدیره، 

پیروز این انتخابات بود.
براساس اظهارت  ناصرعلی سعادت، رئیس هیات 
نظارت بر انتخابات تهران در مراسم آنلاین اعلام 
نتایج انتخابات، در ایــن دوره امکان اخذ ۷ هزار 
و 3۶۲ رای در تمام شــاخه ها وجود داشــته که 
در نهایت کل آرای اخذ شــده 3 هزار ۴۴۸ رای 
بوده اســت. به گفته او با توجه به آمار ارائه شده 
میزان مشارکت اعضای ســازمان نصر تهران در 
شاخه شــرکت ها ۴۵ درصد بوده است. در شاخه 
شرکت ها هزار و ۹۰3 شرکت دارای رای بوده اند 
کــه از این میان در این دوره ۶۶۹ شــرکت رای 
داده اند. به گفته سعادت جمع آرای ریخته شده 

در شاخه شــرکت ها به صندوق با توجه به وزن 
بالای شــرکت ها 3 هزار و ۱3۱ رای بوده است. 
همچنین در شاخه فروشگاه ها هم با داشتن ۴۴ 
شرکت که امکان رای داشته اند مشارکت در این 

شاخه ۸۰ درصد اعلام شد.
در شــاخه مشــاوران نیز در مجموع ۴3۶ رای 
وجود داشته که از این میان ۲۸۲ رای به صندوق 
ریخته شــده و ضریب مشــارکت در این شاخه 
نیز ۶۵ درصد اعلام شــد. به گفته رئیس هیات 
نظــارت در زمان رای گیری هــزار و ۲۲ عضو از 
کل شاخه ها به صورت هم زمان سامانه رای گیری 
متصل شــده اند که از این میان تنها 3۷ اتصال 
به هر دلیلی منجر به ثبت رای نشــده است. در 
نهایت نیز در ۴۸ ساعت زمان رای گیری انتخابات 
تهران که به دلیل اختلال های فنی یک بار تمدید 
شــده در مجموعه ۲ هزار و 3۸3 رای در سامانه 
ثبت رای الکترونیکی این دور از انتخابات ریخته 

شده است.

برنامه ها
هم آفرینی صنفی که در این انتخابات توانســت 
بیشتر کرســی ها را در اختیار گیرد، برنامه های 

خود را به شرح زیر اعلام کرده بود:
  همکاری و اتحاد راهبردی رقبا

  مدیریــت و راهبری تیمــی تحول دیجیتال 
ایران

  آموزش و تحول در مهارت های فاوا و نگاه به 
سرمایه انسانی

  فناوری های نوظهور پیشــران تغییر ســبک 
زندگی ایرانی

  رشد و توسعه بازار داخلی از طریق رفع موانع 
کسب وکارها

  یکپارچگی و انسجام صنفی
  نوآوری با اعتماد ویژه به شرکت های نوآفرین

  یکســویی راهبردی با سیاســت های اقتصاد 
دانش بنیان و جهش تولید

  صادرات واقعی خدمات و محصولات فناورانه
  نوگرایی، جوانگرایی و درون زایی

  فضای مجازی به مثابه دنیای حقیقی
  یکرنگی، همدلی، صداقت و صراحت صنفی

در همیــن حال، مازیار نوربخــش، رئیس هیات 
مدیره شــرکت رمیس که از اعضای این لیست 
به شمار می آید و توانســته است بیش از هزار و 

لیست هم آفرینی با 1۲ کرسی انتخابات نصر تهران را برد

آغاز فصلی نو در صنف
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۱۰۰ رای در این انتخابات به دست آورد، درباره 
برنامه هــا و اولویت های این فهرســت گفته بود: 
»یکی از شــعارهای ما »نــگاه تحولی به صنف 
IT« اســت. این نگاه یعنی اکثریــت صنعت در 

تصمیم گیری های صنفی شرکت داشته باشند.«
او در توضیح این دیدگاه گفت: »به نظر می رسد 
صنف در هیات مدیره خلاصه نمی شود و هیات 
مدیره به تنهایــی نمی تواند تمام کارها را انجام 
بدهد. بنابراین نیاز به همکاری تمام شــرکت ها 
است. هدف ما این است که صنف را جایی کنیم 
که اکثر شرکت های صنعت در آن حضور داشته 
باشند و دغدغه ها و مشکلاتشان را مطرح کنند 
و به کمک همدیگر تحولــی را در صنف ایجاد 

کنیم.«
او معتقد است بسیاری از شرکت های عضو صنف، 
بیشتر در جایگاه اعتراض هستند و منشاء اثری 
در اتفاقات این صنعت نیســتند که این جایگاه 
باید تغییر کند: »یعنی این که خودمان مسئولیت 
فعالیت ها را برعهده بگیریم، وقت بگذاریم و کارها 

را پیش ببریم.«
نوربخش ادامــه داد: »منظورم از جایگاه منشــا 
اثر بــودن در نظــام صنفی این اســت که ما به 
تقسیم بندی فعالیت ها به سخت افزار و نرم افزار و 
شبکه و... و نوع شرکت ها به خصوصی و خصولتی 
و... توجه نداریم و نگاه مان این اســت که همگی 
دور هم جمع شــده ایم که مشــکلات صنفی را 

بررسی کنیم.«
او همچنین یکی دیگر از برنامه های این لیســت 
را توجه به آموزش و سرمایه های انسانی دانست 
و توضیح آن گفت: »تمام شرکت های IT بخش 
مهمی از سرمایه شــان، نیروی انسانی است؛ اما 
متاســفانه در میان این شــرکت ها مثلی وجود 
دارد که می گویند مــا صادرکننده نمونه نیروی 
متخصص هستیم. الان بســیار از رتبه های برتر 
کنکور، رشته های مرتبط با IT را انتخاب می کنند 
و بعد هم وارد شــرکت های خصوصی می شوند؛ 
اما متاســفانه تعداد زیادی از آنها از کشور خارج 

می شود.«
نوربخش ادامه داد: »ما بسیاری از مسائل موجود 
در کشور مانند مشکلات اقتصادی را نمی توانیم 
حل کنیم؛ امــا می توانیم فرصت را بــرای ابراز 
توانمدی هــای نیروهای متخصص فراهم کنیم و 
متناسب با آن شــرایطی را بریشان فراهم کنیم 

که نرخ مهاجرت، کمتر شود. اگر بتوانیم در این 
زمینه موفق باشیم، هم کمک بزرگی به اقتصاد 
کشــور کرده ایم. و هم شــرکت های توانمندی 

خواهیم داشت که باعث رشد صنعت می شود.«
او همچنین درباره توجه به نیروی انسانی گفت: 
»بخشــی از نیروهای انســانی ما در پروژه های 
پشتیبانی مشــغول به کار هستند؛ اما در هنگام 
ورود به مناقصه ها، خیلی به شرایط نیروی انسانی 

توجه نمی شود.«
رئیس هیات مدیره رمیس ادامه داد: »پیشنهاد ما 
این اســت که علاوه بر محدودیت هایی که قانون 
کار برای حداقل دستمزد دارد، ما در شرکت های 
IT بتوانیم یک نظام دستمزد مشخص را تعریف 
کنیم و از یک سطحی پایین تر نباشد و شرکت ها 
ملزم به رعایت این باشند تا بتوانیم شرایط بهتری 

را برای نیروها فراهم کنیم.«
نوربخش درباره ارتقا جایگاه سازمان نظام صنفی 
نیز گفــت:  »جای صنــف در تصمیم گیری های 
دولتــی خالی اســت. خیلــی از تصمیماتی که 
گرفته می شود یا محصولاتی که تولید می شود، 
بدون اینکه تاییدیه صنف روی آن باشــد و کار 
کارشناسی انجام شده باشد به بازار ارائه می شوند 
و ادعا می شود که این محصول می تواند نیازهای 
بازار را برطرف کند و مشــکلات زیادی را برای 

مردم و بازار ایجاد می کند.«
او افزود: »ادعایــی مطرح و واردات یک محصول 
برای مدت طولاتــی متوقف می شــود و تا این 

ممنوعیت برطرف شــود، هم مصرف کنندگان و 
هم شرکت ها دچار ضرر و زیان زیادی می شوند. 
صنف باید جایگاه خودش را به عنوان یک منشا 
تصمیم گیری یا کارشناسی در بدنه جامعه داشته 
باشــد و نمی توان با ادعای یک شــرکت و بدون 
اینکه جایی کارشناســی شده باشد فعالیت بقیه 

شرکت ها را دچار مشکل کرد.«
نوربخش ادامه داد:  »در سال های گذشته اقدامات 
خوبی انجام شــده؛ اما مشــکلاتمان در گمرک 
و صمت ســازمان های نظارتــی همچنان پابرجا 
است و توقع همه دوستانی که در صنف فعالیت 
می کنند این است که اقدامات و جهش هّای خوبی 
صورت بگیــرد و این به تنهایی از دســت هیات 
مدیره امکان پذیر برنمی آید و همه شــرکت های 

عضو باید کمک کنند.«
ششــمین دوره انتخابات نظام صنفی رایانه ای 
استان تهران در شــرایطی برگزار شد که برخی 
از چهره هّای شناخته شده صنعت IT  نتوانستند 
رای لازم برای حضور در هیات مدیره را کســب 
کنند همچنین سکوت برخی چهره های شاخص 
ســازمان در برابر هر دو لیست- پس از شکست 
تلاش ها برای تفاهم انجام شــده بــود- و رای 
بالای چهره هایی که مورد پذیرش هر دو طرف 
بودند نشان داد انتخابات فعلی هم چنان در پی 
ایجاد تفاهــم برای مدیریت بزرگترین تشــکل 
صنفی موجــود در بــازار فنــاوری اطلاعات و 

ارتباطات ایران است.
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طرح سنجش نگرش همکاران چهار سالی هست 
که به صورت مستمر در رمیس با هدف آشنایی 
با نظــرات و نگرش های همکاران و شناســایی 
نقاط قوت و قابل بهبود کــه لازمه برنامه ریزی 
جهت بهتر نمودن فضای کاری شــرکت است، 

برگزار می شود.
مهرماه سال جاری برای چهارمین سال متوالی 
این طــرح را بــا همراهی و همدلی دوســتان 
خوبمان در رمیس به شــکلی متفــاوت برگزار 
نمودیم. بدین طریق کــه از فرصت پیش آمده 

)حضور همکاران در دورکاری( اســتفاده نموده 
و این طرح را که در طی ســه ســال گذشته به 
صورت فیزیکی برگزار شــده بــود را به صورت 

مجازی برگزار نمودیم.
این تصمیم و این تغییر شــیوه برگزاری با سه 

هدف عمده زیر همراه شد:
  حذف پرسشنامه الکترونیکی با شعار احترام 

به زمین و حفظ محیط زیست
  توجه به حفظ ســلامتی کارکنان در شرایط 

کنونی
  کاهش هزینه های مربوط به پرسشنامه های 

کاغذی
برای جلــب مشــارکت حداکثــری همکاران 
رمیســی، علاوه بر تبلیغات محیطی در فضای 
شــرکت، تبلیغات مجازی را نیز به شــکل های 
مختلف همچون پوســتر و کلیــپ ویدئویی در 
قالــب معرفی طــرح، تشــویق به مشــارکت، 
اطلاع رســانی های گام به گام و میزان پیشرفت 
طــرح را پیش از زمان اجــرای طرح و هم زمان 
با برگزاری طــرح در صفحات مجازی مربوط به 
رمیس منتشــر نمودیم تا همه همکاران را در 

معرض این رویداد مهم قرار دهیم.
همچنین جهت قدردانی از مشــارکت همکاران 
در ایــن طــرح، هزینه های بازگشــت از حذف 
پرسشنامه های کاغذی را به قید قرعه به 3 نفر 

از همکاران هدیه کردیم.
پس از اتمام یــک هفته ای این پــروژه، میزان 
مشارکت همکاران را به اطلاع آنها رساندیم. نرخ 
مشارکت همچون سال های گذشته نسبت های 
دلگرم کننده ای را نشان می داد و یکبار دیگر به 
ما یادآوری کرد که با انجام اقدامات بهبود باید 
پاســخ این اعتماد همــکاران را بدهیم تا نتایج 
پایدار و رو به رشــد ســال های گذشته را تکرار 
کنیم. در نهایت نیز پــس از اندازه گیری و ارائه 
نتایج در لایه های مدیران ارشد، مدیران میانی و 
همکاران واحدهای سازمانی رمیس، پروژه های 
بهبود تعریــف و پس از تصویب توســط هیات 

مدیره در رمیس اجرائی می شوند.

سنجش نگرش همکاران سال 99

اثربخشی در روزهای دورکاری
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از اســفندماه سال گذشــته که دورکاری در 
شــرکت آغاز شــد، وظایف و مســئولیت های 
واحد منابع انســانی نیز دستخوش تغییر شد و 
شیوه های اجرای برخی از فرآیندها تغییر کرد. 

یکی از این فرآیندها، آمــوزش بود که طی آن 
دوره ها/کارگاه های آموزشــی که تا پیش از این 
به صورت حضوری در شــرکت برگزار می شد، 
به صورت مجــازی پیش رفــت. در این مدت 

چندین دوره/کارگاه آموزشــی تحــت عناوین 
 زیر با توجه به نیاز شــرکت در بســتر نرم افزار

Zoom Cloud Meeting  برگزار شد.

  کارگاه آموزشــی و پرســش و پاسخ مربوط 
به ویروس کرونا با راهبری دکتر اسماعیل 
توکلــی )متخصص بیماری هــای داخلی( 
برای همه همکاران رمیسی با هدف آشنایی 
همکاران با ویروس کرونا، پیشگیری، علائم 

و اقدامات درمانی

  کارگاه تعاملی آشــنایی با مهارت های منابع 
انســانی با راهبری آقای عزیز میردار )کوچ 
PCC( برای روســا و سرپرســتان با هدف 

آشنایی آنها با مهارت های منابع انسانی

  کارگاه استرس در شــرایط اپیدمی کرونا با 
راهبری دکتر سارا بنی هاشمی )روان شناس 
بالینی( برای همه همکاران رمیسی با هدف 

آشنایی با استرس و راه های مقابله با آن

  کارگاه آشــنایی با مهارت های استخدامی با 
راهبری دکتر بهزاد ابوالعلائی )مشاور منابع 
انســانی( برای مدیران، روسا و سرپرستانی 
که در فرآیند جذب و اســتخدام مشارکت 
دارنــد با هــدف بروزرســانی مهارت های 

استخدامی آنها

  کارگاه آشــنایی با مفاهیــم کلود با راهبری 
مهندس محمد هزاره سلطانی )مدیر فنی( 
و مهنــدس پوریا اســتکی )مدیر توســعه 
کســب وکار( برای همه همکاران شــرکت 
رمیس و شــرکت ابرآمد با هدف آشــنایی 

همکاران با سرویس های ابری

دوره های آموزشی برگزار شده در رمیس

پای تخته سیاه از راه دور
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کمتر از دو ماه به پایان سال ۱3۹۰ باقی نمانده 
و همچنان واردکنندگان کالاهای سخت افزاری 
و شــبکه از تخصیــص پیدا نکــردن ارز برای 
واردات کالاهای خود گله مندند. تخصیص پیدا 
نکردن ارز به واردکننــدگان کالاهای آی تی از 
سمت بانک مرکزی و از سوی دیگر به بی نتیجه 
ماندن برنامه هــای وزارت صنعــت و معدن و 
تجارت بــرای تخصیص ارز بــه واردکنندگان 
کالاهــای آی تی در نهایت باعث شــد تا دولت 
در نیمه مهرمــاه در بخش نامه ای اعلام کند که 
رمزارزهای تولید شده توسط استخراج کنندگان 
رمــزارز برای تامیــن ارز واردات کشــور مورد 
اســتفاده قرار گیــرد. همچنیــن در کنار این 
بخش نامه هم مجلس در آبــان ماه در طرحی 
جدید پیشــنهاد داده که »تامین ارز با استفاده 
از جهش تولید صنعت استخراج رمزارز« اتفاق 
بیافتد. بخش نامه و طرح هــای که همچنان به 
حل مشکلات واردکنندگان کالاهای شبکه ای و 
سخت افزاری کمک نکرده است. کاهش واردات 
کالاهــای آی تی در شــرایطی رقــم می خورد 
که با شــیوع کرونا کــه دورکاری و در برخی 
مواقع قرنطینه را به دنبال داشــته شــرکت ها، 
ســازمان ها، مدارس و... را بیش از گذشته نیاز 
به توســعه زیرســاخت های فنی و شبکه خود 

را دارند.

یک شوک دردسرساز
مشــکلات واردکننــدگان کالاهــای آی تی به 
ویژه کالاهای مرتبط با زیرســاخت های فنی و 
شبکه ای از جمله مشکلات قدیمی واردکنندگان 
این بازار است که حداقل در دو دهه گذشته به 
دنبال نوسانات نرخ ارز و افزایش تحریم ها با آن 
روبه رو بوده اند؛ اما به نظر می رسد این مشکلات 
آن طور که فعالان این بازار می گویند در ســال 
۹۹ به اوج خود رســیده است. شــیوع کرونا و 
بسته شدن مرزها، افزایش لحظه ای قیمت ارز، 
مشخص نبودن سیاســت دولت برای تخصیص 
ارز بــه واردکنندگان بازار IT و از ســوی دیگر 

تشدید تحریم ها از ســمت دولت امریکا سبب 
شده تا سال جاری یک سال سخت برای فعالان 

این بازار باشد.
حتی شروع این ســال برای فعالان این بازار نیز 
با یک شــوک بزرگ همراه بود. اواسط فروردین 
ماه خبر آمد که ثبت ســفارش برخی تجهیزات 

زیرســاختی فناوری اطلاعات بــه دلیل موجود 
بــودن نمونه تولیــد داخلی آن متوقف شــده 
اســت. به دنبال این اتفاق سازمان نظام صنفی 
رایانه ای کشــور در نامه ای به مدیر کل صنایع 
برق و الکترونیک وزارت صنعت، معدن و تجارت 
خواســته  تا با توجه به شیوع کرونا و نیاز کشور 
به زیرساخت های فناوری اطلاعات برای اجرای 
طرح دورکاری در ســازمان ها و شرکت ها، این 
موضوع مــورد بازبینی قرار بگیــرد. یک هفته 
بعد از رسانه ای شدن این تصمیم جدید وزارت 
صمت و پس پیگیری های ســازمان نصر کشور، 
وزارت صمت اعلام کرد که با بررسی های مجدد 
در این زمینه این ممنوعیت را برداشــته است. 
در این مــورد وزارت صنعت معــدن و تجارت 
اعلام کــرد که دلیل ممنوعیــت واردات برخی 
از تجهیــزات زیرســاختی فنــاوری اطلاعات 
مشــابهت کــد تعرفه آنــان با برخــی از اقلام 
ســاخت داخل بوده؛ اما در نهایــت با پیگیری 

 و بررســی انجام شــده ایــن ممنوعیت حذف 
شده است.

هرچند برای نزدیک به دو ماه از شــروع ســال 
۱3۹۹ واردکنندگان کالاهــای آی تی از جمله 
تجهیزات زیرســاخت فنــاوری اطلاعات مانند 
ســرور، پردازنده، تجهیزات ذخیره  سازی و... به 
دلیل همین اشــتباه وزارت صمــت از واردات 
کالاهای مورد نیاز شــرکت ها و سازمان ها منع 
شدند؛ اما برداشته شــدن این ممنوعیت هم به 

رفع مشکل واردات آنها کمک نکرد.
بســیاری از واردکنندگان تجهیزات شــبکه ای 
و زیرســاخت های فنی در همــان زمان اعلام 
کردند که به دلیل نبود ارز کافی امکان واردات 

کالاهای این بازار را به کشور ندارند.
همان زمان احســان پورمند، مدیرعامل شرکت 
افزارپــرداز رمیس اعلام کرد بــا اینکه بالاخره 
بعد از پیگیری های بسیار وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت ممنوعیت جدیــد واردات تجهیزات 
زیرساختی فاوا را برداشــته؛ اما حالا آنها با یک 
مشکل جدید یعنی در اختیار نداشتن ارز کافی 
برای واردات کالاهای سخت افزاری خود مواجه 

شده اند.
پورمند در مورد جزییات این اتفاق به پیوســت 
گفته بود:  »حالا با لغو ممنوعیت ثبت ســفارش 
برای واردات تجهیزات زیرســاختی فاوا از خان 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت رد شــده و به 
خان بانک مرکــزی رســیده ایم. بانک مرکزی 
طبق روال همیشــگی به شرکت ها برای واردات 
ارز تخصیص می دهد اما از بعد از عید امسال تا 
الان هیچ گونه ارزی برای واردات به فعالان بازار 
ســخت افزار مانند نوت بوک، ســرور، تجهیزات 
شبکه مانند دیتاسنتر و سرور و... تخصیص داده 

نشده است.«
او با بیــان اینکه این موضــوع را بانک ها عامل 
طــرف همکار با ایــن واردکننــدگان نیز تائید 
می کننــد این گونه عنــوان کرده بــود که »ما 
مســتقیم از بانک مرکزی ارز دریافت نمی کنیم 
بلکه بانک هــای عاملی وجود دارنــد که آنها با 

اواخر مرداد ماه ابوالحسن 
فیروزآبادی، دبیر شورای عالی 

فضای مجازی در نامه ای از 
حسن روحانی، رئیس جمهوری 

درخواست کرد با توجه به 
نوسانات نرخ ارز امکان تعدیل 

در قراردادهای دولتی  با 
شرکت های طرف قرارداد با 

دستگاه های اجرایی را
فراهم کند

واردکنندگان کالاهای آی تی همچنان از عدم تخصیص ارز گله مندند

ادامه روزهای سخت
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بانک مرکزی در ارتباط هســتند و ما در نهایت 
از این بانک هــای عامل ارز مورد نیــاز را تهیه 
می کنیم. اتفــاق جدی که رخ داده این اســت 
که اعلام شــده که گروه کالاهای ۲3 و ۲۴ که 
تجهیزات شبکه را در بر می گیرند باید ارز مورد 
نیــاز خــود را از طریق ارز اشــخاص یا حاصل 
از صــادرات تهیه کنند. ظاهــرا این بخش نامه  
جدیدی اســت که در این زمینه صادر شــده 
است.« براساس توضیحات او آنها با وجود ثبت 
درخواســت ارز نیمایی در سامانه مربوط به آن 
جوابی نگرفته اند و درخواست آنها در این زمینه 
در سامانه مســکوت باقی مانده است؛ اما چند 
هفتــه بعد از ایــن اتفاق برخــی واردکنندگان 
کالاهای آی تی اعلام کردند که وزارت صمت و 
بانک مرکزی بــه آنها اعلام کرده که ارز نیمایی 
تنها در اختیــار واردکنندگان کالاهای ضروری 
و حســاس با توجه به شرایط کشور قرار خواهد 

گرفت.

تغییر سیاست و ادامه مشکلات
تخصیــص پیدا نکــردن ارز بــه واردکنندگان 
کالاهای آی تی تا نیمه های تابستان سال جاری 
نیز ادامه داشت. مرداد ماه برخی از واردکنندگان 
تجهیزات ICT اعلام کردند در سیاستی جدید 
بانک مرکــزی دریافت ارز حاصــل از صادرات 
برای واردات کالاهــای حوزه ICT که از ابتدای 
سال در نظر گرفته شده بود را لغو و اعلام کرده 
که واردکنندگان صنعــت ICT می توانند از ارز 
نیمایی برای واردات کالای خود استفاده کنند؛ 
اما این گروه از واردکننــدگان تاکید کردند که 
با وجود این سیاســت جدید هنوز نتوانسته اند 
ارزی بــرای واردات خود دریافــت کنند. همان 
زمان بهزاد درجزیلو، مدیرعامل شرکت مرسا، از 
تغییر سیاست بانک مرکزی برای تخصیص ارز 
به واردکنندگان حوزه ICT گفت و اینکه از روز 
 ICT ۱۵ مرداد، مجددا بانــک مرکزی به صنف
اعلام کــرده که می تواننــد ارز نیمایی دریافت 

کنند. البته او تاکید کرد که مشــخص نیســت 
همین سیاســت تا چه روزی ادامه داشته باشد 
و اینکه اساســا واردکننــده ای می تواند این ارز 
نیمایی را دریافت کند یا خیر. او گفته بود که در 
۵ ماه اول سال ۱3۹۹، به دلیل محدودیت های 
دریافت ارزی شــرکت او که متعهــد به انجام 
پروژه های مختلفی بــرای نهادهای دولتی بوده 
نتوانسته وارداتی داشته باشــد تا به تعهداتش 

عمل کند.
در حالی که واردکنندگان کالاهای سخت افزاری 
و تجهیزات شبکه از تخصیص پیدا نکردن ارز تا 
نیمه های تابستان ســال جاری گله مند بودند، 
کیوان گردان، مدیرکل دفتر صنایع برق، فلزی 
و لوازم خانگــی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در گفت و گو با پیوســت اعــلام کرد که موضوع 
توقف واردات حوزه ICT به خاطر تخصیص پیدا 
نکردن ارز درست نیســت. گردان در این مورد 
گفته بــود: »اینکه بخواهد موضــوع واردات در 
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حوزه ICT به خاطر عــدم تخصیص ارز متوقف 
باشد درست نیست. موضوعی که در این زمینه 
مطرح اســت کنــدی تخصیص ارز بــه تمامی 
صنایع و کلیه کالاهاست. در واقع تخصیص کم 
ارز مربوط به صنعت ICT نیســت. با تمام اینها 
تخصیص ارز به کالاهای ICT از ابتدای سال به 

شکل مناسبی صورت گرفته است.«

شواری عالی فضای مجازی وارد می شود
اینکه دلیل مشکل واردکنندگان کالا های فناوری 
اطلاعات به کشور به خاطر کندی در تخصیص 
ارز بوده یــا تخصیص پیدا نکــردن ارز، چالش 
پیش روی فعالان این بازار را حل نکرد. بسیاری 
از واردکنندگان کالاهای فنــاوری اطلاعات در 
شبکه های اجتماعی یا از طریق نامه نگاری با اتاق 
اصناف، بازرگانی و ... اعــلام کردند که در چند 
ماه گذشته به دلیل تخصیص پیدا نکردن ارز به 
آنها، از انجام تعهدات خود برای انجام پروژه های 
دولتی به دلیل وارد نشــدن کالاهای لازم عقب 
افتاده اند که این شرایط جریمه های سنگینی را 
برای آنها به دنبال خواهد داشــت که نتیجه آن 

ورشکستگی آنهاست.
بــه دنبــال بحرانی شــدن این شــرایط دبیر 
شــورای عالی فضای مجازی وارد میدان شــد. 
اواخر مــرداد ماه ابوالحســن فیروزآبادی، دبیر 
شورای عالی فضای مجازی در نامه ای از حسن 

روحانی، رئیــس جمهوری درخواســت کرد با 
توجه به نوســانات نــرخ ارز امــکان تعدیل در 
قراردادهای دولتی  با شرکت های طرف قرارداد 
با دســتگاه های اجرایی را فراهم کند تا امکان 
توسعه دولت الکترونیکی که مبتنی بر تجهیزات 
خارجی ســت فراهم و واردکنندگان و مجریان 
پروژه هــا از بحران اقتصادی ایجاد شــده خارج 

شوند.
این نامه نگاری ها و پیگیری های مختلف از سمت 
صنف IT تا پاییز هم بدون نتیجه ادامه داشت. 
اواســط مهر ماه و به نتیجه نرسیدن وعده های 
وزارت صمت و بانک مرکــزی به واردکنندگان 
کالاهــای فنــاوری اطلاعات و طولانی شــدن 

مشــکلات واردات در ایــن بازار باعث شــد تا 
اعضای کمیســیون سخت افزار ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای اســتان تهران در یک نشســت 
خبــری آنلاین اعــلام کنند که تامین نشــدن 
ارز مورد نیــاز واردکننــدگان و تولیدکنندگان 
کالاهای IT رونــد قاچاق در این بازار را افزایش 
داده و از سمت دیگر باعث حذف فعالان رسمی 

و قانونی بازار کامپیوتر شده است.

بازار داغ دست  دوم ها
به نظر می رســد پیش بینی این گروه از فعالان 
قدیمی بــازار واردات کالاهای فناوری کاملا هم 
درست بوده اســت. چندی پیش رئیس اتحادیه 
فناوران رایانه تهران از رونق واردات غیررسمی 
لپ تاپ های دســت دوم به کشــور خبر داد و 
اعلام کرد که لپ تاپ های دســت دوم از عراق 
و امارات متحده عربی به طور قاچاق وارد کشور 
می شــود. آن طور که مهدی فرجی به دیجیاتو 
گفته بــود لپ تاپ هــا بیشــتر از طریق فضای 
مجازی و کانال های تلگرامی و اینستاگرامی به 
مردم فروخته می شوند و کمتر مغازه ای به طور 
رســمی این دســتگاه ها را به فروش می رساند. 
او با اشــاره به علت واردات غیررسمی این گونه 
لپ تاپ ها، تاکید داشــته که دلیل گســتردگی 
قاچاق لپ تاپ ها به افزایش قیمت دلار و سخت 
شدن ثبت ســفارش این کالاها از طریق مراجع 

رسمی ارتباط دارد.
کمتر از دو ماه به پایان ســال ۱3۹۹ زمان باقی 
نمانده و همچنان واردکنندگان کالاهای آی تی 
از تجهیزات شبکه گرفته تا زیرساخت های فنی 
مورد نیاز این روزها در ســازمان ها و شرکت ها 
و مدارس همان حرف ابتدای ســال را می زنند: 

ارزی تخصیص پیدا نکرده است.
هنوز تلاش های صنفی و هشدارهای جمعی به 
دولت به نتیجه نرسیده است و با وجود کاهش 
نســبی قیمــت ارز در بازار کشــور در یک ماه 
گذشته همچنان مشکل واردکنندگان این بازار 
پابرجاســت. به نظر می رســد ادامه پیدا کردن 
این شرایط تا ســال ۱۴۰۰ باید منتظر انقراض 
بسیاری از شــرکت های قدیمی بازار کامپیوتر 
بود و این بــازار تنها با کمــک کالاهای قاچاق 
و دســت دوم امکان رفع نیاز مخاطبان خود را 

داشته باشد.
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کمتر از دو ماه به پایان سال 
۱۳۹۹ زمان باقی نمانده و 

همچنان واردکنندگان کالاهای 
آی تی از تجهیزات شبکه گرفته 

تا زیرساخت های فنی مورد 
نیاز این روزها در سازمان ها 
و شرکت ها و مدارس همان 

حرف ابتدای سال را می زنند: 
ارزی تخصیص پیدا

نکرده است
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وضعیت تامیــن ارز در ســال 99 برای 
شــرکت های واردکننــده تجهیــزات 
ســخت افزاری و به خصوص رمیس چطور 

بوده است؟
ســال ۹۹ را در شرایطی شــروع کردیم که در 
اواخر ســال قبل پاندمــی کرونا بــه ایران هم 
ســرایت کرد و موجب بســته شــدن مرزها و 
کاهش درآمد صادراتی کشــور شد. این مساله 
با تحریم های یک جانبه و شــدید آمریکا همراه 
شــد و عملا بسیاری از مســیرهای تامین ارز و 

حواله ارزی از دســت رفت. کشــور برای اینکه 
بتواند بالانسی در این رابطه ایجاد کند و میزان 
درآمد ارزی و هزینه کرد ارزی را متوازن کند به 
روش های مختلفی متوســل شد که به نظر من 
کارآمد و مناسب نبودند و اتفاقا اثرات منفی آنها 
در ماه های بعدی و به شــکل نوسان و بالا رفتن 

بی سابقه قیمت ارز خود را نشان دادند.
به نظر می رســید دولت هیچ برنامه مشخص و 
مدونی بــرای اتفاقاتی که افتاده اســت ندارد و 
تلاش می کند با ســعی و خطا مسیری را برای 

سامان دادن به مســائل پیدا کند. تقریبا برای 
مدت زمان زیادی، ثبت سفارش  کالاهای حوزه 
آی تی متوقف شد. عملا مشــکلات را با حذف 
صورت مســاله و از ریشــه حل کردند. به جای 
اینکــه ارزی را تخصیص ندهنــد، اعلام کردند 
که به سفارش های ثبت شده ترتیب اثری داده 
نشــود؛ یعنی حتی به طور رسمی ثبت سفارش 
را متوقف یــا ممنوع نکردند بلکــه این ثبت ها 
از طرف وزارت صمت بایکــوت و نادیده گرفته 
شــد یا به صورت قطره چکانــی ترتیب اثر داده 

می شدند.
این شــیوه عملکرد دولت از طرف بســیاری از 
شــرکت ها و صنف مورد اعتراض قرار گرفت و 
نامه نگاری های بســیاری با نمایندگان مجلس، 
معــاون اول رئیس جمهــور و وزیر وقت صمت 
صورت گرفت. یادمان باشد که آشفتگی وزارت 
صمت در چند مــاه اخیر به قــدری زیاد بوده 
که ایــن وزارتخانه تــا به حال چندیــن وزیر، 
عوض کرده است و رســیدگی به همه امور در 
 چنین شــرایط حساســی به تغییر وزرا منوط 

می شد.
در چنین شــرایطی ما همه تــوان و توجه خود 
را صرف حرکت در مســیر فعالیت های صنفی 
کردیم تا با کمک ســایر همکارانمان این مساله 
را حل کنیم که با فشــار زیاد بــه نتایج خوبی 
در ثبت سفارش  ها رســیدیم هر چند هنوز هم 
مشــکلات متعددی داریم؛ مثلا ثبت سفارش ها 
با کندی انجام می شود، بعضا ُ تایید نمی شوند یا 

پروسه ها بسیار طولانی شده اند.
با توجه بــه اینکه معضل نبــود ارز برای 
دولت بســیار جدی بود و همه بخش های 
اقتصادی را شامل می شد، فکر می کنید در 
آن برهه دولت باید چه راهکاری را به ویژه 
برای صنعت آی تــی در پیش می گرفت تا 

معضلات ارزی را رفع کند؟
راســتش خیلی مطمئن نیســتم که دولت، ارز 
نداشت. صحبت بر سر تعیین اولویت ها است. در 
همان مقطعی که ثبت سفارش تجهیزات آی تی 
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مدیرعامل شرکت رمیس

دود ناهماهنگی به چشم واردکننده می رود

سال 99 در کنار همه گیری کرونا، تورم، کمبود نقدینگی و... مشکلات ارزی باری سنگین بر 
دوش شرکت هایی گذاشت که با واردات سروکار دارند. تغییر مداوم دستو العمل ها، تامین 
نشدن ارز مورد نیاز برای وادرات و سرانجام- و شاید بدتر از همه- لوکس محسوب شدن 
کالاهای IT، بسیاری از شرکت های بزرگ و کوچک را درگیر مسائلی کرد که تصور نشدنی 
بودند. در این میان، بالا رفتن نرخ ارز، دردســرهای دیگری برای شرکت های خصوصی به 
همراه داشت. قراردادهایی که با نرخ قدیم منعقد شده بودند و حالا باید با نرخ های جدید 
اجرایی می شدند، آن هم در شرایطی که عملا امکان وادارت تجهیزات وجود ندارد. احسان 
پورمند، مدیرعامل رمیس از مشــکلات خاص ســال 99 می گوید و این که رمیس چطور 

توانسته است روزهای سخت را پشت سر بگذارد و همچنان به راه خود ادامه دهد.
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انجام نمی شد شــاهد این بودیم که به برخی از 
اقلام غیرضــروری ارز اختصاص داده می شــد. 
اقلامی که تولیدشــان در داخل انجام می شود؛ 
مثلا لاستیک کفش که در آن مقطع در وزارت 

صمت برایش ارز اختصاص داده شد.
مدیران مســئول در وزارت صمــت با آی تی و 
تجهیزاتش به عنوان کالای لوکس غیر ضروری 
برخورد می کنند و معتقدند این تجهیزات، غیر 
ضروری اســت. تصور آنهــا از تجهیزات آ ی تی 
کالاهایی مانند موبایل، هارد دیســک، لپ تاپ 
و... اســت که خب چندان ضروری نیستند؛ در 
صورتی که تجهیزات مورد نظر ما تجهیزات کُر 
شبکه زیرساخت کشور، شــبکه کُر اپراتورهای 
کشور و... اســت. جالب اینکه دولت در شرایط 
پاندمــی و دعــوت همه جانبه از مــردم برای 
ماندن در خانه و اســتفاده از ظرفیت  دورکاری 
آنلاین و آموزش های مجازی و... جلوی واردات 
تجهیزات تامین زیرساخت های اینترنتی کشور 

را می گرفت.
عرضم این اســت که دولت باید شفافیت داشته 
باشــد. اگر واقعا ارزی در کشــور نبــود چرا به 
کالاهای غیرضروری و بعضا تولیدی در کشــور 
ارز تعلــق می گرفت ؟ اگر ارز نبــود باید به طور 
شــفاف و علنی اعلام می کرد که ثبت سفارش 
و تهیه و تامین زیرســاخت های کشــور را یک 

سال به تاخیر می انداخت. نمی شود دستگاه های 
دولتی مناقصــه برگزار کننــد، قراردادهایی را 
با شــرکت های خصوصی منعقــد کنند و بعد 
اجازه ثبت ســفارش و تخصیــص ارز ندهند و 
بعد دســتگاه های دولتی بابــت تاخیر در انجام 
قراردادها شرکت های پیمانکار را جریمه کنند. 
در صورتــی که ایــن تاخیرها بابــت عدم ثبت 
ســفارش ها و تخصیص ارز برای واردات کالاها 
بوده است. منظور نهایی این است که اگر ارزی 
بــرای واردات وجود ندارد پــس مناقصه ای هم 

نباید برگزار می شد.
مجمــوع ایــن ناهماهنگی ها در دســتگاه های 
دولتی و عدم اولویت بندی مناسب، جایی است 
که شرکت های خصوصی را گله مند کرده است. 
در همان زمان که برای امکان ثبت ســفارش ها 
تــلاش می کردیــم، وزارت ارتباطات هم تلاش 
زیادی را انجام داد و حتــی اعلام کرد مجموع 
نیاز ارزی حــوزه آی تی بــرای ورود تجهیزات 
مورد نیازش کمتر از ۱۰۰ میلیون دلار اســت. 
به هرحال من قبول ندارم که ارزی در کشــور 
وجود نداشت بلکه معتقدم ارزهایی با عددهایی 
بسیار درشت تر و بزرگتر از نیاز آی تی کشور به 

حوزه های دیگر سرازیر می شدند.
فکر می کنید در عدم تامین ارز لابی های 
حوزه آی تی ضعیف هستند یا اساسا نگاه 

به حوزه آی تی همــان نگاه غیر ضروری و 
لوکس است ؟

به نظرم مجموعه ای از هر دوی این عوامل است؛ 
یعنی همچنان مدیران تصمیم گیر، حوزه آی تی 
و تجهیزاتش را جزو کالاهای لوکس و غیر ضرور 
می دانند و می گویند حالا مردم لپ تاپ نداشته 
باشــند، مگر چه اشــکالی دارد؟! نکته دوم هم 
این بــود که یکپارچگی صنفی بســیار با تاخیر 

ایجاد شد.
به نظرم در حوزه آی تی ما دو مســاله و رویکرد 
مواجهیم. یکی از آنها رویکرد به اکسسوری هایی 
مثل موبایل، لپ تاپ و... اســت که بسیار مورد 
توجه  اند و به ســرعت از سمت مردم و رسانه ها 
مطــرح می شــوند و در جامعــه بازتــاب پیدا 

می کنند.
مساله دوم اما موضوع اپراتورهاست. ما 3 اپراتور 
تلفن همراه در کشور بیشتر نداریم. وقتی اینها 
نتوانند تجهیزات مورد نیازشان را بخرند و سطح 
خدمات و کیفیت زیرســاختی  خود را توســعه 
دهند، اثرات این عدم توسعه در دراز مدت برای 
مردم و حتی دستگاه های دولتی بهره بردار، قابل 
لمس می شود. همانطور که می بینید این روزها 
کیفیت سرویس دهی اپراتورها نسبت به قبل به 
شدت افُت کرده و شــبکه ها با اختلال و قطعی 

زیاد همراه هستند.
همه این ها ناشی از همان کاستی ها و عدم ورود 
تجهیــزات موردنیاز در ۴ و ۵ ماه قبل اســت. 
طبعا مدتی زمان می برد تا اهمیت این مساله و 
تاخیر در واردات تجهیزات برای دوستان شفاف 

و محرز شود.
در شرایطی که دولت اعلام عدم موجود ارز 
کافی و تخصیص آن به واردات را داشــت 
آیا امکانی وجود داشــت که شــرکت ها 
واردکننده اعلام کنند نیازی به ارز دولتی 
ندارند و خودشــان آن را تامین می کنند؟ 
در مقابل از دولت بخواهند تا فرآیند تایید 

ثبت سفارش ها را زودتر انجام دهد؟
اصطلاح »ارز متقاضی« که چند ســالی اســت 
در ادبیات تجاری کشــور به وجود آمده است از 
نظر ما پدیده ای غیررسمی و غیرموجه است. به 
نظرم معنی ندارد که یــک واردکننده خودش 
تمام ارز کالایی کــه وارد می کند را تامین کند. 
او به هر حال ارز مورد نیازش را از صادرکننده ها 
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تامین می کند؛ یعنی صادرکننده ها باید ارز خود 
را در ســامانه های معتبر و رسمی ثبت کنند و 
واردکننده از آن ارز استفاده کند. اگر ما به سراغ 
سامانه های غیررسمی برویم، بانک مرکزی یا هر 
نهاد نظارتی رسمی دیگر در حوزه ارزی را دچار 
چالش می کند چون بــه هر حال توازن ارزی را 

بر هم می زند.
صادرکننده هایــی داریــم مثل پتروشــیمی ها 
که به هرحــال از رانــت دولتــی برخوردارند 
و خــوراک ارزان از دولت می گیرند و ارزشــان 
را بــا قیمــت ارزان تــری در ســامانه ها عرضه 
می کنند. اشــکال کار این است که این شرایط 
برای صادرکننده هایی که دارای رانت نیســتند، 
خســارت بار اســت. در برهه ای اختلاف قیمت 
ارز در ســامانه نیما با بــازار آزاد به بیش از ۲۰ 
هزارتومان رســید. اگر دولت بــه مفهوم واقعی 
به ســمت آزادســازی قیمت ها بــرود و اجازه 
بدهد واردکننده و صادرکننده خودشان درباره 
قیمت به توافق برســند و از طرف دیگر به سایر 
شــرکت ها مثل پتروشــیمی ها رانت دولتی و 
ارزان فروشی و... ندهد، سالم ترین و شفاف ترین 
شــیوه بــرای تبــادل ارز بیــن صادرکننده و 

واردکننده فراهم می شود.
خــارج از ایــن فضــا- همانطور کــه الان هم 
وزارت صمــت اعلام کرده اســت بیایید و با ارز 
متقاضــی فعالیت کنیــد- علی رغــم اینکه در 
کوتاه مدت به نفع شرکت های واردکننده است؛ 
اما در درازمدت به ضرر کشــور است و مجددا 

درهم ریختگی بازار ارز را به دنبال دارد.
به نظرم تصمیــم بانک مرکــزی در آن مقطع 
مبنــی بر انحصار ســامانه نیمــا در تامین ارز، 
تصمیم درستی بود و اعلام امکان استفاده از ارز 
متقاضی تصمیم غلطی است و باید اجازه بدهند 
بازار ارزی به طور شــفاف و تک نرخی خودش را 

به ثبات برساند.
در چنین وضعیتــی که همچنان هم به آن 
دچاریم، رمیس بــرای تامین ارز واردات 

خود چه کرد؟
رمیس هم طبیعتــا متاثر از این شــرایط بوده 
و هســت. ما در آن مقطع بیــش از ۲۰ قرارداد 
جاری را داشتیم که همگی دچار مشکل شدند. 
با تاخیر مواجه شــدند. برخــی از آنها به دلیل 
ماهیتشــان قرارداد ارزی بود؛ مثــل قرارداد با 

اپراتورها که خیلی مشــکل نداشــتیم و برخی 
دیگر که ارزی نبودند بــه خاطر نرخ ارز و عدم 

امکان تامین کالا دچار مشکل شدند.
با آن دســته از مشــتریانی که خصوصی بودند 
با زحمات همکارانمــان در بخش های فروش و 
حقوقی به راهــکار دیگری مثل تعدیل قیمت و 
تغییر قرارداد و... رســیدیم؛ با برخی از بانک ها 
هم بــه توافقات دیگــری رســیده ایم اما چند 
قــرارداد با دولت و دســتگاه های اجرایی داریم 
که به دلیــل عدم ابــلاغ بخش نامه های تعدیل 
ســازمان برنامه و بودجــه قراردادها در هاله ای 
از ابهام اســت و منتظریم تــا بتوانیم به راهکار 

جدیدی برسیم.
ســال بســیار ســخت و بدی را گذرانده ایم و 
متاسفانه علی رغم میل خودمان نتوانسته ایم به 

برخی از قراردادهایمان را به موقع انجام دهیم.
اگــر تعدیل قیمت هــا اتفــاق می افتاد 
می توانستید تجهیزات و قطعات را تامین 

کنید؟
در برخی از قراردادها به دلیل عدم ثبت سفارش 
و مشخص نبودن وضعیت دچار مساله شدیم و 
در برخی دیگر هم با مساله نرخ ارز مواجه بوده 

و هستیم.
هنوز هم مناقصه و ثبت ســفارش صورت 

می گیرد؟
بله شــبکه بانکی کشــور در حال کار اســت و 
برای ادامه حیات نیاز به نوســازی دارد. شبکه 
مخابراتی- مخصوصــا در شــرایط همه گیری 
بیماری کرونا- با حجم بی شــماری از تقاضاها 
مواجه اســت که طبیعتا نیاز بــه تجهیزات هم 
افزایش می یابد. همه اینها به این دلیل اســت 
که از ســمت مصرف کننده نهایی در خانواده ِ، 
دستگاه های دولتیِ حوزه آموزش و پژوهش و... 

همچنان تقاضاهای زیادی وجود دارد.
در چنین شــرایطی برای تامین ارز و وارد 

کردن تجهیزات چه می کنید؟
تقریبــا می توانم بگویم کارها به ســختی انجام 
می شود؛ یعنی ما و تمام شرکت هایی که مشابه 
ما فعالیت می کنند با ظرفیت محدودی در سقف 
واردات مواجه اند. عملا همان برچســب لوکس 
زدن به کالاهای حوزه آی تی وجود دارد و حتی 
شــرایط موجود و اهمیت زیرســاخت اینترنت 
کشــور و کاربردهایش هم باعث تغییر این نگاه 

و رویکرد به حوزه آی تی نشده است. برای تمام 
شــرکت ها بر اســاس میزان ثبت سفارش سال 
قبل و تعیین میانگین آن برای سال ۹۹ سقفی 
تعیین کرده اند که از مجموع ثبت ســفارش دو 

سال قبل نباید بالاتر برود.
عملا با این روش راه برای جوابگویی به نیازهای 
کشور بسته می شــود. این رویکرد باعث کندی 
در کارها، تاخیر در انجــام پروژه ها و تاخیر در 
تحویل کالاها و سخت تر شــدن فرآیندها شده 

است.
مشکل این تعیین سقف برای واردات را در 
چه می دانید. تامین ارز مورد نیاز یا محدود 

کردن واردات؟
تعیین ســقف بــرای واردات از نظر ســازمانی 
توازن بین رشــد شبکه ها و زیرســاخت ها را از 
بین می بــرد. طبعا بخش خصوصــی، نیازها و 
زیرســاخت های جدیــد مثل برنامه آموزشــی 
»شــاد« را تامین می کنند. به نظــرم به بهانه 
محدودیــت منابــع ارزی، واردات را محــدود 
می کنند و توجهی به رشــد روزافزون آی تی و 
نیازهای متقاضیــان به ویژه در شــرایط کرونا 

ندارند و برایش اولویتی قائل نیستند.
غیر از تامین ارز، ثبت سفارش و... یکسری 
دیگر از فعالان حوزه واردات با مشکلاتی 
در ترخیص کالاها از گمرک مواجه بوده اند. 

آیا شما هم چنین مشکلاتی داشتید؟
ما کمتر دچار این مشکلات هستیم. با کندی در 
فرآیند ترخیص مواجهیم؛ اما با عدم ترخیص نه. 
معمولا دود ناهماهنگی بین دستگاه ها و اجرای 
بخش نامه هــای جدید به چشــم واردکنندگان 

می رود؛
درباره وضع امروز چــه نظری دارید؟ اگر 
همین شرایط جلو برود شرکت های آی تی 

تا کی می توانند دوام بیاورند؟
ما همه منتظریم که ببینیم چه اتفاقی می افتد. 
ظاهــرا دولت هــم در همین وضعیت اســت و 
شــرایط آی تی برای همه نامفهوم است. همین 
الان هم برخی از شــرکت ها با مشکل مواجه اند 
اما به هر حال امیدواریم شرایط بهبود پیدا کند.

تعدیل نیرو در رمیس داشتید؟
نه تلاش کردیم بــا تمام گرفتاری هــا، نیروی 
انسانی شرکت را حفظ و همه همکاران را داشته 

باشیم. برنامه ای هم برای تعدیل نداریم.
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خدمات مدیریت شــده )Managed Services( به معنای برون ســپاری وظایف و مسئولیت های نگهداری و پشــتیبانی تجهیزات و سرویس های فناوری 
اطلاعات و اجرای تعدادی تابع و فرآیند، به منظور افزایش کیفیت، بهبود عملیات و کاهش هزینه ها اســت. در واقع اســتفاده از خدمات مدیریت شده با 
توجه به ماهیتی که دارد، در نقطة مقابل رویکرد های break-fix و برون سپاری موردی )on-demand outsourcing( قرار دارد که سرویس دهنده صرفاً با 
درخواست مشتری کاری را انجام داده و هزینه آن رو صورت حساب می کند. به شرکتی که این خدمات را ارائه می دهد، ارائه دهنده خدمات مدیریت شده 
)Managed Service Provider یا MSP( گفته می شود. بین مشتری و شرکت MSP یک قرارداد سطح سرویس منعقد می شود که معمولاً در آن پرداخت 

هزینه ها به صورت ماهیانه در نظر گرفته شده است.

مزایای خدمات مدیریت شده
برخــی از مزایای اســتفاده از خدمات مدیریت 

شده عبارتند از:
  تمرکز بیشتر ســازمان بر کسب وکار 
تخصصی خود: عملًا با برون سپاری حوزه های 
تکنولوژیک IT، مدیران ارشد این امکان را پیدا 
می کننــد که بیشــتر بر لایه کســب وکار خود 

تمرکز کنند.
  دسترسی به نیروهای متخصص: نیروهای 
مســتقر در MSPها معمولاً بــا تکنولوژی های 
جدید آشــنا بوده و با توجه به اینکه با نیازهای 
مشــتریان مختلــف در ارتباط هســتند، دید 

وسیعی در حوزه راهکارهای مختلف دارند.
  پشتیبانی ۲4 ساعته: ایجــاد ساختارهای 
 )in-house( پشتیبانی ۲۴*۷ به صورت داخلی
برای بسیاری از شرکت ها و سازمان ها به راحتی 
امکان پذیر نیســت و نیازمنــد امکانات رفاهی، 
شــیفت های کاری و صرف هزینه های بالاست 
اما این ساختارها در MSPها به صورت مشترک 

برای مشتریان مختلف ایجاد شده است.
 MSP پشتیبانی پیشگیرانه: شرکت های  
با توجه به اینکه قراردادهای ســطح ســرویس 
)SLA( ســختگیرانه ای با مشتریان خود دارند، 
بــه منظور ارائه ســرویس بهتر، پیشــگیری از 
نارضایــی مشــتریان و پرداخت جرائم ســطح 
ســرویس، رویکردهــای پیشــگیرانه ای را در 
پشتیبانی سرویس های خود در پیش می گیرند 

.)preventive approach(
  هزینه کمتر و قابل پیش بینی: اســتفاده 
از خدمات مدیریت شــده نســبت بــه ایجاد و 
نگهداری تیم داخلی IT با تخصص های مختلف، 

دارای هزینــه کمتر و با توجه بــه قراردادهای 
سالیانه اســتفاده از خدمات، قابل پیش بینی و 

کنترل شده است.
  تمرکــز بر لایه های بالاتــر مدیریت و 
حاکمیت IT: مدیــران و نیروهای داخلی IT با 
سپردن عملیات روزمره به شرکت های MSP، بر 
روی توابع ســطح بالاتر و راهبردی IT متمرکز 
می شــوند. در واقــع در این حالــت، کارآمدی 

نیروهای داخلی IT افزایش می یابد.
  چالــش کمتــر در حــوزه جذب و 
نگهداشــت نیروهای IT: یافتن، جذب و از 
 IT آن مهمتر نگهداشــت نیروهــای متخصص
یکی از چالش های پیش روی مدیران IT است. 
نیروهای داخلی با توجه به اینکه درگیر عملیات 
روزمره و تکراری می شوند در دامنه ای مشخص 
و محدود می شوند، به سرعت انگیزه های خود را 

از دست می دهند و جابجا می شوند.
  توســعه پذیری بالاتر: با رشد کسب وکار، 
توسعه زیرســاخت ها و فناوری های مورد نیاز از 

طریق خدمات MSP، سریعتر قابل انجام است.
 MSP ارتباط قابل اعتمــاد: در واقع یک  
معتمد، یک شریک تجاری با ارزش است که به 
رشد بهتر کسب وکار کمک ارزشمندی می کند.

  امکان اســتفاده از خدمات حرفه ای و 
مشاوره اضافه: مشــتریان خدمــات مدیریت 
شــده، می توانند برای مواردی مانند مهاجرت 
از فناوری هــای قدیمــی بــه زیرســاخت ها و 
نرم افزارهــای کاربردی جدید از شــرکت های 
MSP طرف قرارداد خــود، کمک های مفیدی 
دریافــت کنند. بر اســاس نظرســنجی انجام 
شده توسط موسســه Frost&Sullivan مزایای 
استفاده از ســرویس های مدیریت شده ابری در 

شکل ۱ نشان داده شده است.
همانگونه که عنوان شد یکی از چالش های مهم 
در مدیریت و پشــتیبانی ســرویس های IT به 
صورت داخلی، حوزه نیروی انســانی متخصص 
IT اســت. برخی از چالش های مرتبط با حوزه 

نیروی انسانی عبارتند از:

همه چیز درباره خدمات مدیریت شده و اثرات آن

راهی برای کاهش دردسر و افزایش بهره وری
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  کمبــود نیروهــای متخصص بــه ویژه در 
حوزه های خاص

  دشواری یافتن و جذب نیروهای مورد نیاز با 
مهارت های مناسب

  نگهداشت نیروهای فنی
  بالا بودن حقوق و مزایا و انتظارات نیروها

  فقدان نیروی انسانی متخصص با مهارت های 

رهبری
  سختی جذب بودجه برای استخدام نیروهای 

متخصص توسط مدیران
  پیچیدگی و دشــواری به اشــتراک گذاری 

)knowledge sharing( دانش بین نیروها
  آموزش نیروهای انسانی

 NTT و شرکت IDG بر اســاس مطالعه موسسه

در ســال ۲۰۲۰ کــه طــی آن از ۱۲۵۰ مدیر 
کســب وکار و IT در سراســر جهان نظرسنجی 
به عمل آمده و در گزارش سال ۲۰۲۰ خدمات 
مدیریت شده ارائه شده است، تنها ۲۱ درصد از 
پاســخ دهندگان بارکاری اصلی نیروهای انسانی 
داخلــی IT را پرداختن بــه فناوری های جدید 
به منظــور alignment با نیازهای کســب وکار 
عنوان نموده اند. نتایج این نظرسنجی در جدول 
زیر آورده شــده است و نشــان می دهد بخش 
عمده ای از زمان نیروهای IT صرف فعالیت هایی 
 می شــود که به راحتی قابل دریافت به صورت

Managed Service هستند.

ارائه دهندگان خدمات مدیریت شده
خدمات مدیریت شــده توســط شــرکت های 
مختلفی ارائه می شود. برخی از وندورهای بزرگ 
 IBM تولید کننده تجهیــزات و نرم افزارها مانند
این خدمات را ارائه می کنند. دســته دیگری از 
این شرکت ها، شرکت های یکپارچه ساز سیستم 
 Accenture مانند شرکت )System Integrator(

IT نیروهای داخلی )Major Workload( درصدحوزه بار کار اصلی

۶۲مدیریت زیرساخت های IT )مانیتورینگ، پشتیبانی، عیب یابی و غیره(

IT ۴3استقرار و پشتیبانی نرم افزارهای داخلی

Help Desk و پشتیبانی نیازهای کارمندان )مشکلات رمز عبور، دسترسی، ایمیل، 

3۴دسکتاپ و غیره(

۲۶استقرار و پشتیبانی نرم افزارهای مشتریان

۲۱تطبیق IT با نیازهای کسب وکار و رصد کردن تکنولوژی های جدید

۱3توسعه نرم افزارهای مختلف

شکل 1- مزایای استفاده از سرویس های مدیریت شده ابری
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هســتند که به ارائه این خدمــات می پردازند. 
شــرکت های تخصصــی MSP که کســب وکار 
اصلی آنها خدمات مدیریت شــده است )مانند 
شرکت های MSP مســتقر در هندوستان( نیز 

دسته دیگری از این شرکت ها هستند.
در شکل ۲ نمودار MQ موسسه گارنتر در حوزه 
خدمات حرفه ای و مدیریت شده در حوزه ابری 
در ســرار جهان در سال ۲۰۲۰ نشان داده شده 

است.
در شکل 3 نمودار MQ موسسه گارنتر در حوزه 
برون سپاری خدمات مرکز داده و سرویس های 
مدیریت شده زیرساخت های hybrid در منطقه 

اروپا در سال ۲۰۲۰ نشان داده شده است.
خدمات مدیریت شــده که توسط شرکت های 
ارائه دهنده این خدمات ارائه می شود را می توان 

به حوزه های کلان زیر تقسیم بندی نمود:
  خدمات مدیریت شــده زیرساخت های ابری 

Hybrid و
  خدمات مدیریت شده امنیت

  خدمات مدیریت شده شبکه های ارتباطی
IT خدمات مدیریت شده پشتیبانی  

  خدمات مدیریت شده نرم افزارهای کاربردی
  خدمــات مدیریت شــده زیرســاخت های 

Software-defined
  خدمات مدیریت شده تحلیل داده ها

  خدمات مدیریت شــده پشــتیبان گیری از 
داده ها و تداوم کسب وکار

بر اساس نظرســنجی انجام شده توسط شرکت 
NTT و موسســه IDG، حوزه هایی که در حال 
حاضر به شــرکت های MSP برون سپاری شده 
یا در ۱۸ ماه آینده برون سپاری خواهد شد، در 

شکل ۴ نشان داده شده است.
از دید شــرکت IBM، ده معیــار کلیدی برای 
انتخــاب ارائه دهنــده خدمات مدیریت شــده 

عبارتند از:
  مهارت، دانش و تجربه عمیق و وسیع

  رویکرد pro-active و مبتنی بر فناوری
  همســویی بــا بهروش هــا، اســتانداردها و 

ITIL چارچوب
  فرآیندهــای یکپارچه و اســتوار، مدیریت 

دانش و service visibility متمرکز و مجتمع
  پشتیبانی از محیط های مالتی وندور و مالتی 

کلود و ارتباطات قوی

شکل ۲- خدمات حرفه ای و مدیریت شده در حوزه ابری در سرار جهان در سال ۲0۲0

شکل 3- برون سپاری خدمات مرکز داده و سرویس های مدیریت شده در اروپا
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مکانیزم هــای یکپارچــه و قــوی در   
service delivery )بــا امکان اســتقرار نیروی 

انسانی در محل مشتری(
  قراردادهای سطح سرویس )SLA( مبتنی بر 

شاخص های کارایی
  ارائه طیف وسیعی از سرویس های مدیریت 
شده )پورتفولیوی سرویس متنوع(، قابل تنظیم 

با نیازها و مدل کسب وکار مشتری
  آینده نگری در حوزه فناوری و خلاقیت

  اعتبار و پایداری مالی
بر اســاس نظرسنجی انجام شده توسط NTT و 
IDG در ســال ۲۰۲۰، معیارهای انتخاب ارائه 
دهنده خدمات مدیریت شــده مطابق شکل ۵ 

امتیازدهی شده است.
برون ســپاری خدمات مدیریت شــده به یک یا 
چند شرکت MSP با چالش هایی نیز روبروست. 

برخی از مهمترین آنها عبارتند از:
  توافق بر روی root-cause برخی از مشکلات
  پیچیدگی در حوزه مشــکلات و issueهای 

مرتبط با کارایی
ســمت   account manager تغییــر    

سرویس دهنده
  پیچیدگی ارتباطــات و هماهنگی بین چند 

وندور
  موارد حقوقی مرتبط با قراردادهای SLA و 

توافق بر آنها

جمع بندی
اســتفاده از خدمــات مدیریت شــده فناوری 
اطلاعــات در محیط هــای امــروزی کــه هر 
روز بــه پیچیدگی آنهــا افزوده می شــود یک 
ضرورت محســوب شــده و نســبت بــه انجام 
کلیــه فعالیت هــای IT بــه صــورت داخلــی 
راه حلی به مراتب بهتر و کم هزینه تر محســوب 
می شــود. بــر اســاس پیش بینی هــای انجام 
شده، شــرکت های MSP در ســه تا پنج سال 
آینده، ارزش آفرینی بالایی را برای ســازمان ها 
و شــرکت های مختلف از دید اعتبــار، اعتماد 
 مشــتریان، هزینه هــا، اتوماســیون و امنیــت

ایجاد خواهند کرد.

شکل ۵- معیارهای انتخاب ارائه دهنده خدمات مدیریت شده

شکل 4- حوزه هایی که در حال حاضر برون سپاری شده یا در 18 ماه آینده برون سپاری خواهد شد.
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امــرزه بســیاری از فعالیت هــای ســازمان ها، 
به صــورت الکترونیکــی انجــام می شــود و 
کسب وکارهای زیادی در فضای مجازی فعالیت 
می کنند. این موضــوع نقش دیتای الکترونیکی 
را در ماموریت سازمان ها حائز اهمیت می سازد.

بــر اســاس آمارهــای جهانی، حجــم دیتای 
موجود در ســازمان ها به طور متوسط، سالیانه 
به میزان ۴۰ درصد رشــد می کنــد. از طرفی، 
به دلیل اهمیت دیتا در گردش کســب وکارها و 
ماموریت سازمان ها، در صورت بروز بحران هایی 
مانند خرابی یا از دســت رفتــن دیتا، لطمات 
جبران ناپذیری به بســیاری از ســازمان ها وارد 
می شود. این موضوع ســبب می شود سازمان ها 
مجبور شوند دو یا چند کپی هم زمان از دیتای 
خود نگهداری کنند که در صورت بروز بحران، 
خدمات الکترونیکی دچار اختلال نشود. تجربه 

نشان می دهد به صورت معمول بیش از نیمی از 
سرمایه گذاری سازمان های متوسط و بزرگ در 
بخش تجهیزات اکتیو یک مرکز داده، در مورد 
موضوع ذخیره سازی و ایمن سازی دیتا صورت 

می پذیرد.
از طرفی ازدیاد حجم دیتا و تنوع در نیازمندی ها، 
موجب شده شرکت های تولیدکننده تجهیزات و 
نرم افزارهای ذخیره سازی اطلاعات، محصولات 
و تکنولوژی هــای متنوعــی برای پاســخگویی 
به نیازهای مختلــف به بازار ارائــه نمایند. لذا 
مشاهده می شود که در سال های اخیر تجهیزات 
ذخیره ســازی از تنوع تکنولوژیکی بیشــتری 

نسبت به دهه قبل برخوردار هستند.
در این نوشتار ســعی می شود یک نگاه اجمالی 
به انواع مختلف تکنولوژی های ذخیره ســازی و 

موارد استفاده هرکدام انجام گیرد.

انتظارات از یک دستگاه ذخیره سازی 
اطلاعات

انتظارات مهم از یک دســتگاه ذخیره سازی به 
قرار ذیل است:

  سرعت بالا: کاهش ســرعت ذخیره سازی 
و خوانش اطلاعــات می تواند اثر بســیار بدی 
در ســرعت ســامانه های نرم افزاری ســازمان 
داشــته باشــد. لذا یکی از اصلی ترین انتظارات 
در تجهیــزات ذخیره ســازی ایــن اســت که 
نســبت به کارکرد مورد انتظار، ســرعت بالا و 
مناســبی داشته باشند. شــاخص های سنجش 
سرعت در تکنولوژی های مختلف ذخیره سازی 
اطلاعــات متفاوت اســت. به عنــوان مثال در 
تکنولوژی هــای Block Storage شــاخص 
 سنجش ســرعت معمولاً توســط پارامترهای

IOPS (IO Per Second) و Latency و گاهــی 

پهنای بانــد ارتباطی قابل اندازه گیری اســت. 
فاکتور IOPS در حقیقت تعداد درخواست های 
هم زمان خواندن یا نوشتنی است که دستگاه در 
یک ثانیه پشتیبانی می کند. دستگاه می بایست 
از لحاظ فاکتــور IOPS نیازمندی ســازمان را 

آشنایی با اصول اولیه ذخیره سازی اطلاعات در شرکت ها

دیتاها را دور نریز
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برآورده ســازد. به عنوان مثال ممکن است یک 
ســازمان تعداد 20K IOPS نیاز داشــته باشد 
و ســازمان دیگــری 60K IOPS نیاز داشــته 
باشــد. مجموعه مشــخصاتی که برای دستگاه 
انتخاب می شود می بایست حداقل این میزان را 
پشتیبانی کند. همچنین در زمینه Latency در 
 Block Storage تجهیزات مربوط به تکنولوژی
در اکثر ســازمان ها زمان ۲ الی ۱۰ میلی ثانیه 
زمان مناســبی محسوب می شــود. در صورتی 
که دســتگاه Latency بیش از این داشته باشد 
ممکن است در سرعت ســامانه ها و نرم افزارها 

تأثیر محسوسی داشته باشد.
  دســترس پذیری بالا: امروزه سازمان ها 
خدمــات الکترونیکــی ۲۴*۷ ارائــه می کنند. 
لذا ایــن موضوع که دســتگاه ذخیره ســازی 
هــم به صــورت ۲۴*۷ در دســترس باشــد 
اهمیت زیادی پیدا می کنــد. یکی از انتظارات 
مهم از دســتگاه ذخیره ســازی این اســت که 
مکانیزم های مناســبی در برای افزایش ســطح 
دسترس پذیری پشــتیبانی کند. به عنوان مثال 
 Block Storage در محصــولات ذخیره ســازی
 ،RAID ،از مکانیزه هایــی مانند کنترلــر افزونه
قطعــات ســخت افزاری مانند منبــع تغذیه و 
کابل های ارتباطی افزونه بــرای افزایش میزان 
دســترس پذیری استفاده می شــود. همچنین 
کیفیــت قطعات و هارددیســک ها و درایوهای 
مورد اســتفاده در تجهیزات از اهمیت بســیار 
بالایی در راستای دسترس پذیری بالا برخوردار 
است. وندورهای مختلف سطح دسترس پذیری 
۹۹/۹۹۹ الی ۹۹/۹۹۹۹ را بسته به نوع محصول 

و مشخصات آن پشتیبانی می کنند.
  قابلیــت اطمینــان بالا بــرای حفظ 
سلامت اطلاعات: یکــی از موضوعات اساسی 
در محصولات ذخیره ســازی، حفــظ و صیانت 
از ســلامت داده است. دســتگاه ذخیره سازی 
می بایســت مکانیزم های مناســبی برای حفظ 
سلامت داده داشــته باشــد. از جمله می توان 
بــه Online Snapshot و Replication اشــاره 
کرد. همچنین دستگاه می بایست مکانیزم های 
هوشــمندی برای مدیریــت بحران هایی مانند 
برق رفتگی داشــته باشــد به گونــه ای که بروز 

این گونه بحران ها موجب خرابی دیتا نشود.
  ســازگاری با محصولات و وندورهای 
دیگر: ســازگاری محصولات ذخیره ســازی با 
پروتکل ها، محصولات و وندورهــای مورد نیاز 

فاکتور مهمی محسوب می شود.
  مقرون به صرفــه: حجم بــالای اطلاعات 
ســازمان ها ممکن اســت موجب شــود هزینه 

تجهیزات ذخیره ســازی مورد استفاده در مرکز 
داده ســازمان بســیار بالا باشــد. در سال های 
اخیر یکــی از نکات مورد تمرکــز وندورها این 
بوده است که هم از برای ســخت افزاری و هم 
مکانیزم های هوشــمند نرم افزاری، راهکارهایی 
برای کاهش هزینه تعبیه کنند که گوی رقابت 
را از رقبای خود برباینــد. از جمله قابلیت های 
نرم افزاری می توان به قابلیت های فشرده سازی 
آنلایــن و Online Deduplication در برخــی 
محصولات ذخیره سازی وندورهای معتبر اشاره 
کرد. همچنین به عنوان مثالــی دیگر، مکانیزم 
Automatic Data Tiering در محصــولات 
ذخیره سازی موســوم به هایبرید، یکی دیگر از 
مکانیزم های نرم افزاری اســت که برای کاهش 

هزینه اثر چشمگیری دارد.
  تکنولوژی متناســب با نیاز: این مساله 
در ســال های اخیر بیشــتر مطرح شده است. 
در دهه قبــل، اکثر شــرکت ها و ســازمان ها 
محصــولات Block Storage خریداری و برای 
نیازهــای مختلف خود اســتفاده می کردند. در 
ســال های اخیر، تنوع نیازمندی ها موجب شده 
تکنولوژی ذخیره ســازی به یکی از موضوعات 
بسیار مهم به خصوص در ســازمان های بزرگ 
بدل شود. بارها مشاهده شده انتخاب نامناسب 
تکنولوژی ذخیره ســازی موجب کاهش سرعت 
چشــمگیر عملیات خواندن و نوشتن اطلاعات 

روی دستگاه شده است.
  قابلیت های نرم افزاری هوشــمند: در 
تجهیزات ذخیره ســازی اطلاعات امروزی، مغز 
نرم افزاری دســتگاه اهمیت ویژه ای دارد. توجه 
به قابلیت های نرم افزاری دســتگاه ذخیره سازی 
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یکی از موضوعــات مهم در انتخــاب محصول 
است.

دسته بندی کلان تجهیزات ذخیره سازی
همان طــور که پیش تــر عنوان شــد، انتخاب 
مناســب تکنولوژی، یکی از موضوعات مهم در 
انتخاب دستگاه اســت. در مورد تکنولوژی های 
ذخیره ســازی از زاویــه نگاه هــای مختلــف 
دســته بندی های متفاوتی صورت می پذیرد. در 
ایــن بخش از دو نگاه مختلف، دو دســته بندی 
متفــاوت از محصــولات ذخیره ســازی ارائــه 

می کنیم.
1- نگاه دسته بندی سنتی

در نــگاه دســته بندی ســنتی، محصــولات 
ذخیره ســازی اطلاعات به سه دســته زیر قابل 

تقسیم هستند:
  NAS: محصــولات ذخیره ســازی اطلاعات 
NAS از رابط ارتباطــی TCP/IP برای ارتباط 
بــا تجهیــزات پردازشــی و سیســتم عامل ها 
اســتفاده می کننــد. در این روش، سیســتم 
عامل واقع بر روی ســرور، نیاز به فرمت کردن 
فضایــی کــه در اختیــارش قــرار می گیرد را 
 NAS ندارد و فایل سیســتم، از طریق دستگاه
ســاخته می شــود؛ به عبارت دیگر، سیســتم 
عامل مربوط به ســرور از طریــق یک پروتکل 
شــبکه ای مانند CIFS (SMB), FTP,NFS به 
فضای ذخیره ســازی دسترسی پیدا می کند. به 
عنوان مثال، در صورتی که سیستم عامل سرور 
 شــما ویندوز باشــد می تواند از طریق قابلیت
یــک  ـه  بـ  Map Network Drive
 فضایــی داخــل دســتگاه ذخیره ســازی

دسترسی پیدا کند.
  SAN: در ایــن دســته، سیســتم عامــل 
 Block Access سرورهای ســازمان، به صورت
به فضاهای روی دستگاه ذخیره سازی دسترسی 
پیــدا می کند. از دید سیســتم عامــل، گویی 
هارددیســک به طور مســتقیم داخل دستگاه 
سرور مربوطه نصب شده است. علامت مشخصه 
این نوع دسترســی این است که سیستم عامل 
سرور شــما می بایســت فضایی که از دستگاه 
ذخیره سازی مشــاهده می کند را فرمت کند. از 
جمله پروتکل های معروف برای دسترســی به 
SAN، می توان به FCP و iSCSI اشــاره کرد. 

در FCP، ســرور از طریــق پروتکل های FC به 
فضا دسترســی پیدا می کند و می بایست شما 
از داخل سیســتم عامل، فضا را فرمت کنید. در 
iSCSI، بلاک از روی شــبکه TCP/IP به سرور 
منتقل می شود و فرق آن با NAS این است که 
در iSCSI شــما می بایست درون سیستم عامل 
فضا را فرمت کنید تا برایتان قابل استفاده شود.

  DAS: در این نوع هم سرور دسترسی بلاک 
به فضای واقع بر روی دســتگاه ذخیره ســازی 
دارد. فایــل سیســتم از طریق سیســتم عامل 
واقع بر روی ســرور ســاخته می شــود. تفاوت 
این دســته با SAN این است که DAS توسط 
یک یــا چند کابل ارتباطی به صورت مســتقیم 
به یک ســرور متصل می شود و بین چند سرور 
 SAN مختلف تقسیم نمی شود؛ به عبارت دیگر
معمولاً به صورت هم زمان توســط چند ســرور 
اســتفاده می شــود و به عنوان مثال ۱۰۰ عدد 
ســرور به صورت هم زمان از فضاهای واقع روی 
 DAS اســتفاده می کنند ولی SAN دســتگاه

مختص به یک سرور اســت. هارددیسک هایی 
که روی خود ســرور قرار می گیرند نیز به نوعی 

DAS محسوب می شوند.
۲- نگاه دسته بندی نوین

در ســال های اخیر دســته بندی دیگری هم از 
تجهیزات ذخیره ســازی باب شده است. برخی 
از این دســته ها با برخی دیگر هم پوشانی هایی 
دارند. در حقیقت از زوایای دید مختلف به مرور 
یک ســری اصطلاح در وندورها استفاده شد که 
به مرور جا افتاد. اســامی اســتانداردی نیستند 
و وندورها بســته به ســلیقه از اسامی مختلفی 
اســتفاده می کنند. در این بخش برخی از این 

دسته ها را توضیح می دهیم.
از منظــور   :Block Storage  

Block Storage ایــن اســت کــه دسترســی 
 بــه فضای واقــع بــر روی دســتگاه به صورت

Block-based صورت می پذیرد؛ به عبارت دیگر 
فایل سیستم می بایست از طریق سیستم عامل 
 SAN واقع بر روی سرور ساخته شود. تجهیزات
)با نگاه دسته بندی ســنتی( و DAS عموماً در 

دسته Block Storage قرار می گرفتند.
 ،File Storage تجهیــزات :File Storage  
فایل سیســتم داخل خود دستگاه ذخیره سازی 
ساخته می شــود و ســرورها از طریق شبکه و 
پروتکل هایی مانند NFS, CIFS, FTP به فضای 
 NAS داخل دستگاه دسترسی دارند. دسته بندی
از نگاه دســته بندی سنتی عموما در نگاه جدید 

به File Storage مشابه هستند.
  Unified Storage: بســیاری از سازمان ها 
 Block Storage به صورت هم زمان هم نیــاز به

تجربه نشان می دهد به صورت 
معمول بیش از نیمی از 

سرمایه گذاری سازمان های 
متوسط و بزرگ در بخش 

تجهیزات اکتیو یک مرکز داده، 
در مورد موضوع ذخیره سازی 

و ایمن سازی دیتا صورت 
می پذیرد

| سوال



۱۹| نشریه داخلی رمیس| شماره 33

و هم نیاز به File Storage دارند. لذا بســیاری 
از وندورهــا رده محصولاتــی به بــازار معرفی 
کردند که به صــورت هم زمان از هــر دو مدل 
پشــتیبانی می کند. این نوع محصولات معمولاً 
با نام Unified Storage شناخته می شوند. لازم 
به ذکر اســت نام گذاری های مختلفی توســط 
وندورهای متفاوت انجام شــده ولی بسیاری از 
وندورها از عبارت Unified Storage در چنین 

شرایطی استفاده می کنند.
  Object Storage: ایــن دســته بندی نگاه 
آبجکتیو به دیتــا دارد. به ایــن معنی که دیتا 
با یک ســاختاری درون دســتگاه ذخیره سازی 
 API ذخیره می شــود و معمولاً با اســتفاده از
Object Storage واکشی می شــود. به طور کلی

ها بــرای انواع دیتای غیر ســاخت یافته و فایل 
محــور اســتفاده می شــوند و کاربردشــان به 
این صورت اســت که تعداد بســیار زیاد فایل 
 را مدیریــت می کننــد. محصــولات مربوط به

object Storage معمــولاً محصولات نرم افزاری 
هســتند و با معماری Scale Out کار می کنند. 
یکی از معروف ترین محصــولات در این زمینه 
محصــول متن باز Ceph اســت و بســیاری از 
وندورهــا، محصــول Object Storage خود را 
مبتنی بر این محصول متن بــاز ارائه می کنند. 

به عنوان مثال یکی از کاربردهای بسیار معمولی 
که از ایــن نــوع از محصولات ذخیره ســازی 
می شــود، ذخیره ســازی و مدیریت تعداد چند 

میلیون عکس یا فیلم است.
  Software Defined: دســته بندی بــا نام 
Software Defined تاکیــد بــر ایــن دارد که 
محوریت موتور مرکزی محصول ذخیره ســازی 
نرم افــزاری اســت. معمــولاً محصولاتــی که 
بــه نــام Software Defined توســط یــک 
 Scale Out ونــدور معرفی می شــود معمــاری
 دارد. بــه عنــوان مثال می تــوان بــه راهکار
شــرکت   Software Defined Storage
 Vmware اشــاره کــرد. در اصــل راهکارهای
Software Defined از بــرای فنی وابســتگی 
زیــادی بــه ســخت افزار ندارنــد. به عنــوان 
مثــال، راهــکار Vmware روی ســرورهای 
وندورهــای مختلف قابــل اجراســت. ممکن 
اســت یک وندور خاص به دلیل سیاســت های 
خــود، محصــول Software Defined خود را 
به صــورت Appliance و باندلی از ســخت افزار 
 و نرم افــزار ارائه کند. به عنــوان مثال محصول
Software Defined محصــول EMC iSilon

ای اســت که به دلیل سیاســت های شــرکت 
EMC به صورت Appliance باندل ســخت افزار 

و نرم افزار به بازار عرضه می شــود. ممکن است 
 Object به صورت Software Defined محصول
 File Storage باشــد یــا به صــورت Storage
ســرویس دهی کند. در این نگاه، محوریت نگاه 
و تأکید موضع اســت که راهکار اساسا، راهکار 

نرم افزاری است.
  Multiple Workload: برخــی وندورهــا 
به تازگــی محصولاتی مطــرح کرده اند که در 
دسته Multiple Workload آنها را قرار داده اند. 
 یک سازمان بســته به نیازمندی ممکن است از
Block Storage یــا Object Storage یــا هر 
دو اســتفاده کنــد. Block Storageها معمولاً 
بــرای محیط هــای Low Latency اســتفاده 
می شــوند و Object Storageهــا معمولاً برای 
محیط هایی که تعداد فایــل زیادی دارند مورد 
اســتفاده قرار می گیرند. برخی ســازمان های 
بزرگ مانند بانک های بــزرگ هر دو نیازمندی 
را دارند. هم دیتای ساخت یافته و هم در دیتای 
غیــر ســاخت یافته دارند. محصولات موســوم 
بــه Multiple Workload عمومــا محصولات 
Software Definedای هســتند کــه از انواع 
مختلــف کاربری به صورت هم زمان پشــتیبانی 
می کنند و موجب می شوند سازمان به ازای هر 

نیاز مجبور به تهیه دستگاه مجزایی نشود.
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بر کســی پوشــیده نیســت که مدیران زن در 
شــرکت های برتر جهان، انگشت شمارند. گینی 
رومتــی )Ginni Rometty( نیــز ایــن نکته را 
هنگامی که مدیر آی بی ام شــد، می دانست. او 
۴۰ سال را در آ ی بی ام سپری کرده است، جایی 
که از اعضای هیئت مدیره، مدیر اجرایی و رئیس 
بوده؛ اما وقتی مدیریت آی بی ام را در اول اکتبر 
۲۰۱۲ به جای سم پالمیســانو تحویل گرفت، 
شــرکت در مرحله ای بحرانی قرار داشت، زیرا 
فناوری محاسبات ابر، هسته اصلی کسب وکارها 
را تهدید می کرد. او توانست با تجربه و تخصص 
خود وضعیت شــرکت را بهبود بخشــد، تنوع 
کارمندان را از نظر نژادی و جنســیتی افزایش 
دهــد و همچنین محیط کاری بهتری بســازد. 
او همچنین توانســت به منتقــدان اثبات کند 
که تصمیمات شــجاعانه و غریبش ارزشــش را 
داشــته اند. او اولین مدیر زن آی بی ام بود که از 
سال ۱۹۸۱، در رتبه های مدیریتی مختلف کار 
کرده بود. او توانســت تا جای ممکن بخش های 
درون سازمانی را متحول کند. سهام آی بی ام در 
سال ۲۰۲۰ رشد ۲۵ درصدی را نسبت به سال 

۲۰۱۹ تجربه کرد.
گینــی رومتــی رهبــری ایدئــال بــرای هر 
کســب وکاری اســت. او در پیش روی و انجام 
اقدامــات روی مهارت های رهبری اش حســاب 
می کنــد. بــه ایــن ترتیــب، در رده مدیریتی 
آی بی ام درخشــان عمل کرده و با تیم ســازی 
برای کســب وکار موفقیت را به ارمغان آورده و 
در مجموع شرکت های بســیاری را با موفقیت 
مدیریت کرده اســت. ساختار ســازمان های او 
طوری اســت که گویی قبلا بــه ذهن هیچ یک 
از مدیران نرسیده اســت. مهارت او در رهبری 
شگفت انگیز است. او در ســال ۲۰۲۰ مدیریت 
اجرایی شرکت آی بی ام را به آروین کریشنا داد، 

اما همچنان رئیس هیئت مدیره است.

مدیریت دموکرات
گینــی رومتی یکــی از رهبران اســتثنایی  در 

کسب وکارهای جهان اســت. او بر ارتقای تیم و 
کار تیمی تمرکز دارد. به همین دلیل است که 
ســبک رهبری اش، رهبری دموکراتیک خوانده 
می شود؛ یعنی تصمیم هایش را بعد از گفت وگو 
با تیم می گیرد. در چنیــن فضایی، محیط کار 

شبیه محیط خانواده می شود.
گینــی رومتــی مدیــر اجرایــی همیشــه در 
تصمیم گیری های خود از روش های دموکراتیک 
رهبری استفاده کرده اســت. آی بی ام به کمک 
او توانســته همچنــان رشــد کنــد و در عین 
حــال با شــرکت های دولتی همــکاری کند تا 
قابلیت هایــش را در زمینه رایانش شــناختی 

)cognitive computing( ارتقا دهد.
 participative( کارمندان در رهبری مشارکتی
leadership( احســاس می کننــد معیارهــای 
سلســله مراتب در فرایند تصمیم گیری دخالت 
دارنــد؛ اما رهبــر دموکــرات هنــگام تعیین 
اســتراتژی همه ورودی ها را در نظر می گیرد و 
همچنین به هــدف افزایش و بهبود کار تیمی و 
وفاداری کارکنــان توجه دارد. در نتیجه، نیروی 
کار می داند که سهم کارشان اهمیت دارد؛ این 
امر باعث می شــود بهتر و ســخت تر کار کند تا 
کســب وکار بیش از پیش رشد کند. این سبک 
مدیریتی، شــاهد روندهایی است که نگاهی به 

آنها می اندازیم:
جذاب برای نیــروی کار جوان: بر اســاس 
تحقیق موسسه گالوپ در سال ۲۰۱۹، ۴۴ درصد 
از نیروی کار جوان هنگامی جدی تر کار می کنند 
که کارفرما به حرف هایشان گوش دهد و جلسات 
منظم با آنها داشته باشــد. آنها در فضاهایی که 
سلســله مراتب زیادی اهمیــت دارد، نمی توانند 
بهره وری بالایی داشــته باشــند و اغلب ترجیح 
می دهند سراغ شرکت یا ســازمان منعطف تری 
بروند که کارمندان جوانــش آزادی عمل دارند 
و به طور فعال در توســعه اســتراتژی و فرایند 
تصمیم گیری مشــارکت دارند. قــدرت و آزادی 
لازم، به آنها انگیــزه می دهد بهتر کار کنند و در 

نتیجه رشد کسب وکار را تسهیل کنند.

تجربــه بهتر برای مشــتری: کســب وکارها در 
دنیای رقابتی امــروز باید بهتر عمــل کنند تا 
توجه مشتریان را جلب و حفظ کنند. مشتریان 
امروز با خوانــدن نظرات آنلاین و اســتفاده از 
دیگر منابــع، می دانند یک شــرکت دقیقا چه 
تفاوت هایی با شــرکت دیگــری در یک صنعت 
دارد. در چنیــن فضایی، رهبــری دموکراتیک 
می تواند عملکرد بهتری را در سازمانش موجب 
شود؛ زیرا کارمندان این شــرکت، آزادی عمل 
بیشتری دارند، روابطشــان در فضای کار بهتر 
اســت و در نتیجه می توانند با مشــتریان بهتر 
ارتبــاط برقرار کننــد. آنها نقاط قــوت خود را 
به خدمت می گیرنــد تا کار را انجــام دهند و 
در نتیجه، کســب وکار هم می تواند مشــتریان 
فعلی اش را حفظ کنند و هم می تواند مشتریان 
جدیدی را جذب کند و در نهایت درآمد و رشد 

بیشتری را تجربه کند.
ســازگاری با تغییر: دنیای امــروز، دنیای 
نوآوری های مداومی اســت که بازارهای جدید 
ایجــاد می کنند و در بیشــتر مــوارد، وضعیت 
کســب وکار را تغییر می دهد. شرکتی مثل اوبر 
نشان می دهد که رشــد در دوره  ای کوتاه مدت 
ممکن است. این شــرکت رشد زیادی را تجربه 
کرده اســت و فقط چند ســال پس از ورود به 
بازار، بر آن مســلط شــد. از دیگــر دلایل این 
موفقیت این بوده که رهبری شرکت، فرهنگی را 
اتخاذ کرده که به کارمندان آزادی عمل می دهد 

تا تصمیم های نوآورانه بگیرند.
محیط دوســتانه: رهبر دموکراتیک فضایی 
دوســتانه می ســازد. او می تواند با اســتفاده و 
هماهنگ ســازی تمامی منابع در محیطی گرم 

و صمیمی، سازمان را به هدفش نزدیک کند.

کیفیت های رهبری
به نظر رومتی رشد و آســایش همگام نیستند. 
در این زمانه، کسب وکارهایی که با چالش های 
بیشتری مواجه اند، رشــد بیشتری را نیز تجربه 
می کننــد. رومتی در یکی از ســخنرانی هایش 
در دانشگاه نورث وســترن اشاره کرده است: »از 
خودتان بپرسید چه زمانی بیشــتر از هر وقت 
دیگری آموخته اید؟ قول می دهم در زمان هایی 
که احســاس خطر کرده اید. پــس وقتی هنگام 
شــروع شــغلی جدید، مضطربید، نشانه خوبی 

نگاهی به سبک رهبری گینی رومتی، مدیر آی بی ام

فراتر از مرزها
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اســت. درک این مســاله در شــغل ما اهمیت 
زیادی دارد. من همیشــه به دنبــال چالش ها 

بوده ام و همیشه یافتمشان«.
رهبری چشم اندازگرا: وقتی نوبت به تعیین 
هدف برســد، گینی می تواند چشــم اندازها را 
به خوبی و بــا توجه به وضعیت تیم، مشــخص 
کند. او همیشــه برنامه ای برای تیم خود دارد؛ 
هنگامی که کســی به آی بی ام امید نداشت، او 
وارد شرکت شــد و رویای جدیدی ساخت. این 
امر نشــان می دهد که چقدر سبک رهبری او، 

چشم اندازها را در نظر دارد.
ریسک پذیری: رهبــر چشــم اندازگرا با موانع 
زیادی بر ســر راه خــود مواجه اســت. توانایی 
ریسک پذیری، کیفیتی است که رهبری ایدئال 
را می ســازد. گینی رومتی ریســک هایی را به 
جان می خــرد که می داند می توانــد با کمک و 

تلاش های تیم حلشان کند.
حل مســاله: گینی در کنار ریســک پذیری، 
توانایی فوق العــاده ای در حل مســاله دارد. او 
اطلاعاتــی را که برای حل مســاله بدان ها نیاز 
دارد، جمــع آوری می کنــد و ســپس با دانش 
کافی، حرکت درســت را به کمک تیم مشخص 
می ســازد. او ســعی می کند اطمینان یابد که 

سازمان گزینه موثر را انتخاب کرده است.
هماهنگی نیروی کار: برای اینکه بتوان حل 
مساله را در شرکت بهبود بخشید، نیروی کار و 
رهبری باید هم نظر باشند. به همین دلیل گینی 
رموتی اتحاد نیــروی کار را حفظ می کند و به 

آنها انگیزه می دهد.
نــوآوری: گنــی رموتی بــا در نظــر گرفتن 
چشــم اندازها، می تواند فراتــر از فضای محدود 
اطراف بنگرد. این ویژگی باعث می شود رهبری 
نوآور باشــد که برنامه و چشــم انداز را در نظر 
دارد و می تواند کســب وکار را متحول کند؛ زیرا 
نــوآوری در صنعــت کم یاب اســت، به ویژه در 

شرکت های فناوری اطلاعات.

ویژگی ها و خصیصه های گینی رومتی
رهبری رومتی علاوه بر اعتمادبه نفس، اشــتیاق 
و الهام بخشــی، خصیصه های دیگری هم دارد. 
او صادق و شــفاف اســت. خلاقیــت و همدلی 
متمایــزش می کنــد و مهارت هــای ارتباطاتی 
فوق العــاده ای دارد. شــوخ طبعی و مهربانی اش 

باعث می شود به نیروی کار نزدیک تر باشد.
همبســتگی و صداقت: گینی با کارکنانش 
صادقانه رفتــار می کند و هیچ کــس نمی تواند 
صداقتش را زیر ســوال ببرد. او اقدامات خود را 
به طور شفاف اعلام می کند. همچنین تیم خود 

را هم گام با خود می داند.
تیم ســازی: تیم ها بخش حیاتی ســازمان به 
حساب می آیند. شــرکت های فناوری اطلاعات 
مثل آی بی ام باید اطمینان حاصل کنند که تیم 
در مسیر اهداف ســازمان قرار دارد. ایجاد تیم 
مورد نیاز در زمان مناســب و موفقیت در ادامه، 

از خصیصه های رهبری گینی رومتی است.
توانایی تصمیم گیری: رومتی بــا در اختیار 
داشــتن اطلاعات و داده ها و اســتفاده از منابع 
مورد نیــاز تصمیم های متعدد را بــا تیم خود 
در میان می گــذارد. نقطه نظرهای مختلف ارائه 

می شوند و سپس تصمیم نهایی اتخاذ می شود.
ارتباط موثر: گینی رومتی اقدامات ریســکی 
انجــام می دهد، اما با قــدرت ارتباطاتی خود و 
شفافیتش در سازمان می تواند انگیزه نیروی کار 
را افزایش دهد و الهام بخش آنها باشــد. ارتباط 
موثر به او کمک می کند اســتراتژی هایش را در 

زندگی واقعی، ممکن سازد.

میراث رومتی
تیم هایی که رومتی در آی بــی ام ایجاد کرده، 

اتفاقی یــا تصادفی نبوده اســت. ایــن تیم ها 
نتیجه برنامه ریــزی طولانی مدت هیئت مدیره 
شــرکت و رومتی بوده اســت. روتنی فرهنگ 
شــرکت را تغییر داد. او در سال ۲۰۱۲، ۱۲۰ 
میلیارد دلار روی ابر و فناوری های شــناختی 
ســرمایه گذاری کرد و تا جایی پیش رفت که 
کسب وکار ابر را در اوایل سال ۲۰۲۰ به ارزش 
۲۰ میلیــارد دلار برســاند، یعنی ۲۵ درصد از 
درآمد کل آی بی ام. تنها مایکروسافت و آمازون 

کسب وکارهای ابر بزرگ تری دارند.
یکــی دیگــر از کارهایی که با حضــور رومتی 
بــه وقــوع پیوســت، کســب وکار بلاک چین 
آی بی ام بود که در حــال حاضر بیش از ۵۰۰ 
پروژه عظیم ســازمانی را مدیریــت می کند و 
مشــتری هایی مثل والمارت، بانک های بزرگ 
و غیــره دارد. آی بی ام همچنین سیســتم های 
رایانــش ابــری را بــرای ســازمان هایی مثل 
جی پی مورگان، گلدمن ســاکز و غیره توســعه 

داده است.
از سوی دیگر، رومتی اولین مدیری بود که در 
سال ۲۰۱۸ از »هوش مصنوعی اخلاقی« دفاع 
کرد و اشاره کرد برخی از شرکت های فناوری 
بزرگ، مســائل اخلاقی را در این زمینه نادیده 
می گیرند. از همــه مهم تر اینکه تحول آی بی ام 
به دســتان رومتی، این شرکت را در سال های 

آینده قوی تر خواهد کرد.
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در دهــه اخیر، همــه صحبت هــا معطوف به 
انقــلاب 5G، اینترنت اشــیا، فناوری های دفتر 
کل توزیع شــده و رایانش کوانتومی بوده است؛ 
هیچ کــس تلاطم پیش رو را تصــور نکرده بود: 
اینکه فناوری ابــر می تواند نقشــی حیاتی در 
تحول کار دیجیتالی داشته باشد و مسیر را برای 
این تحول تسهیل سازد. اهمیت این فناوری در 

سال های آینده بیشتر هم خواهد شد.
گارتنر پیش بینــی می کند که درآمد جهانی ابر 
عمومی از ۲۵۸ میلیون دلار در ۲۰۲۰ به 3۰۷ 
میلیون دلار در انتهای ۲۰۲۱ می رســد، یعنی 
۱۹ درصد رشد. علیرغم انعطاف، مقیاس پذیری 
و امنیــت ابــر، اســتفاده از این فنــاوری در 
روش های کاری مبتنی بر ابر چالش هایی دارد. 
در این زمینه با متخصصانــی گفت وگو کردیم 
که ۲۰۲۱ را ســالی رفع این موانــع می دانند؛ 
موانعی از جمله نیروی کار ناآشــنا به ابزارهای 
ابر، اپلیکیشن هایی که برای ابر بهینه نشده اند و 
امنیت دورکاری. متخصصان چهار روند کلی را 

پیش بینی می کنند.

ابر انتهایی ندارد
کسب وکارها در سال ۲۰۲۰ مدل های کاری شان 
را با روش جدید کار ســازگار کردند؛ ۹۲ درصد 
از کســب وکارهای آمریکایی آنلاین شــدند. ابر 
دیجیتالی سازی را از طریق ابزارهای دورکاری و 
تسهیل دسترسی نیروی کار به فایل ها و داده ها 
از هر کجا را ممکن ســاخته است. متخصصان 
فنــاوری اطلاعات )IT( پیش بینــی می کنند تا 
پایان ســال ۲۰۲۱، تعداد افراد دورکار، دو برابر 
شود و اســتفاده از ابر نیز تا بیش از دو برابر در 

این مدت رشد کند.
کریســتین کلاینرمــن، معاون ارشــد بخش 
محصــولات اســنوفلیک )Snowflake( در این 
زمینه می گوید: »به احتمال زیاد شاهد تسریع 
ابر باشــیم، به ویژه اینکه پاندمی باعث می شود 
تقاضای کسب وکارها و فعالیت ها متنوع شود و 
این امر به این معناست که مردم بیشتر خواهان 

پلتفرمــی منعطف تر هســتند، نه زیرســاختی 
ثابت.«

انعطاف پذیــری و مقیاس پذیــری رایانش ابری 
به کسب وکارها و ســازمان ها کمک می کند که 
همچنــان در فضای کاری نامطمئــن و مبهم، 

فعالیت کنند.
کلاینرمن اضافه می کند: »بیشــتر شــرکت ها 
قصد دارند در نهایــت به طور کلی مبتنی بر ابر 
فعالیت کنند، اما همچنان راه باقی است. جای 
تعجب ندارد اگر در پنج سال آتی، شاهد دنیای 
هیبریدی باشــیم، زیرا جایگزینی زیرســاخت 
سنتی داخلی بســیار دشوار اســت و یک شبه 

ممکن نیست.«

فرهنگ ابر و داده  دموکراتیزه
در ســال ۲۰۲۱ تمرکز زیادی بر ایجاد فرهنگ 
مبتنــی بر ابر و داده های دموکراتیزه مشــاهده 
خواهــد شــد. نیــروی کار خــارج از ادارات و 
سازمان های فناوری اطلاعات که مزیت های ابر 
را می دانند و می توانند به فایل های دسترســی 
داشــته باشــند و ایــن فایل ها را به اشــتراک 
بگذارنــد، از پتانســیل تمام وکمال ابر بیشــتر 

استفاده خواهند کرد.
 DPaaS مانجو نیر، مدیرکل متالیکا که شــرکت
)خدمات محافظت از داده( پیش بینی می کند که 
شرکت ها روی آموزش و دیگر خدمات مدیریت 
سرمایه گذاری کنند که ایجاد فرهنگ مبتنی بر 

ابر را برای نیروی کارشان ممکن می سازد.
هلنا شونک مدیر بخش هوشــمندی بازاریابی 
در اکساســول )Exasol( انتظــار دارد کــه 
سرمایه گذاری ها روی دسترسی کافی و تحلیل 
داده افزایش قابــل توجهی یابــد. او می گوید: 
»برای دموکرات ســازی داده ها، باید رفتار تغییر 
کند. یعنی در ۲۰۲۱ شــاهد ایــن خواهیم بود 
کــه صنایع مختلــف، فرهنــگ داده بهتری را 
پرورش می دهند و رفتارهای سازمانی جدیدی 
را می ســازند. تحلیل سلف سرویس و همچنین 
برنامه های بهبود داده به کمک این ســازمان ها 

در این حوزه می آیند.«
شــرکت هایی کــه روی پروژه هــای تحــول 
دیجیتالــی ســرمایه گذاری کردند، با شــروع 
پاندمی و تعطیلی ها امتحان خود را پس دادند؛ 
نقص سیســتم های برخی از شــرکت ها آشکار 
شــد که با سرمایه گذاری مناســب روی دانش 
داده و اســتفاده درســت از ابزارها و فرایندها 
رفع می شــود. ناتالی کرمپ، مدیر شرکت علم 
داده پروفیــوژن )Profusion( اشــاره می کند: 
»تعداد قابل توجهی از کســب وکارها معتقدند 
عاقلانه روی تحول دیجیتالــی یا خدمات داده 
ســرمایه گذاری کرده انــد... امــا در واقــع آنها 
کســب وکار خود را با رویکرد متمرکز بر داده یا 

حتی سواد داده تطابق نداده اند.«

احراز هویت چندعاملی و تغییر محیط
منطقــی اســت کــه ســازمان ها بــا توجه به 
افزایش شــدید تهدیدهای ســایبری در زمانی 
که دورکاری به شــکل گسترده ای رخ می دهد، 
به دنبال امن ســازی و محافظــت از داده های 

ذخیره شده خود در فضای ابری باشند.
انتقال به ذخیره ســازی داده هــا در ابر، نیاز به 
تغییر در راه حل های on-prem دارد تا بر اساس 
تائید هویت، محیط را در حین انتقال کسب وکار 

به فضای ابر، امن سازد.
به نظــر جاناتان ســندر مدیر ارشــد فناوری 
اسنوفلیک، سازمان ها دیگر نمی توانند به شبکه 
امنی اتکا کنند که همه کارمندان در جغرافیای 
مشــابه از آن اســتفاده می کننــد. او می گوید: 
»نمی توان به شــبکه ای اعتماد کــرد که همه 
کارمندان به آن دسترسی دارند یا از آن استفاده 
می کنند. تائید هویت )احراز هویت( مقدم است 

و سپس نوبت اعتماد می رسد.«
او توضیح می دهد که سازمان های بالغ از احراز 
هویت چندعاملی اســتفاده می کنند که بررسی 
شــبکه، ابزار و فعالیت کاربر را در بر می گیرد. 
حتی راه حل های پیشــرفته تری نیز وجود دارند 
که سرعت تایپ را اندازه گیری می کنند و امکان 

نگاهی به روندهای ابر و داده در سال جدید

همه چیز یک شبه ممکن نیست

| جهان
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تحلیل عمیق عوامل پیچیده تر را فراهم می آورد 
تــا اطمینان حاصل شــود دسترســی به کاربر 

واقعی و موردنظر اعطا شده است.

طراحی ابر بوم
روی آوردن به ابر نشــان داده است که برخی از 
برنامه ها در تناسب با رایانش on-prem هستند. 
به این ترتیب در ۲۰۲۱ شــاهد افزایش ایجاد و 
اســتفاده از برنامه ها یا اپلیکیشن هایی خواهیم 
بود که به طور خاص برای اســتفاده در فضای 
ابــر طراحی شــده اند )یا برخــی برنامه ها از نو 
طراحی می شوند تا متناسب با فضای ابر باشند( 
و افزایش تقاضا بــرای پلتفرم هایی خواهیم بود 

که این برنامه ها را می سازند.
بر اســاس گفته های دیــو بارتولتــی معاون و 
تحلیلگــر فورســتر، شــرکت تحقیق بــازار او 
پیش بینی می کند که درصد توســعه دهندگانی 
که از کانتینرها )container( اســتفاده می کنند 

تا اپلیکیشــن های قدیمی شان را مدرن سازند و 
همچنین اپلیکیشن های جدید بسازند تا پایان 
ســال ۲۰۲۱ نســبت به دوره قبل از پاندمی، 

افزایش ۵۰ درصدی را تجربه خواهد کرد.
 ،Commvault دن فوســتر معاون بخش فروش
شــرکت محافظت از داده و ارائه پشــتیبانی ابر 
اشــاره می کند پاندمی بســیاری از سازمان ها 
را وادار کــرد که محاســبات، ذخیره ســازی و 
دیگر زیرساخت هایشــان را بــه ارائه دهندگان 
ابر برون ســپاری کنند تا آنها جریــان کار را به 
دست بگیرند. او توضیح می دهد: »انتظار می رود 
سازمان های فناوری اطلاعات، معماری برنامه ها 
و حجم کاری خود را از نو رقم بزنند و ابربوم را 
اولویت تحول دیجیتالی خود در ۲۰۲۱ در نظر 

بگیرند.«

نگاهی به آینده
بدون شــک، اســتفاده از ابــر و توانایی اش در 

تطبیق در ماه های مبهم آتــی، افزایش خواهد 
یافت. ســازمان هایی که در انتخاب محصول ابر 
یا ارائه دهنده ابر شتابان عمل کنند، می توانند به 
راه حل های جایگزین دست یابند تا نیازهایشان 
را در ایــن مهاجــرت به فضای ابــری، برطرف 
سازند. این ســازمان ها همچنین باید در حین 
معرفــی ابزارهای ابر در آینــد و تغییر طراحی 
کســب وکار خود به ابربوم، کارمندان را با خود 

هم گام سازند.
کســب وکارها متوجــه معنــای اســتفاده و 
پیاده ســازی ابر- چه خصوصــی، چه عمومی- 
هستند و می دانند این فناوری چه مزایایی دارد. 
آنها روی راه حل هایی ســرمایه گذاری خواهند 
کرد که گره هــا را باز کند؛ و همچنین اطمینان 
خواهند یافــت که این راه حل هــا آنقدر قدرت 
دارند که بتوان آنها را در ۲۰۲۱ و سال های بعد 

به کار گرفت.
منبع: د نکست وب
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خوشــبختانه آمریکای جهانخوار پس از ناتوانی در مهار کرونا و بی عرضه 
بازی در ســاخت واکســن، این بار نیز بی کفایتی خــودش را اثبات کرد 
و بــا عدم ثابت نگه داشــتن قیمت دلار و گران کــردن کالاها همچنان 
ســعی در ضربه وارد کردن به ســایر کشــورها را دارد*. اما از آنجاییکه 
ما از آن بادها نیســتیم که با این بیدها بلرزیم ســعی کردم با مراجعه به 
رهنمودهای مســئولین مشتی محکم بر دهان و شــکم و جاهای دیگر 
اســتکبار جهانی بکوبم و لیستی از نخریدنی ها تهیه کنم. به هر حال اگر 
تقاضا کالای خارجی کم شود کارگرشان بیکار می شود و شرکت هایشان 
هم ورشکسته و پلمب می شــوند و می روند پی کارشان. اول از همه و از 
نان شــب واجب تر موبایل بود. بگ بگ بر اپل و آیفون و سامســونگ و 
هوواهــوووی. اصلًا جی ال ایکس وطنی چه کم از شــیائومی قرمز دارد؟! 
هنوز غنچه لبخند این تاکتیک پیروزمندانه بر لبانم شکفته نشده بود که 
عیال بر من وارد شــد و گفت: پس کی میخوای برای این بچه یه گوشی 
بخری؟ من هعی وسط پست گذاشــتن توی اینستا باید برم توی شاد و 
گروه واتساپی مدرسه تکالیف این بچه رو بفرستم. یه دفعه هم اشتباهی 
پســت اینســتا رو گذاشــتم توی گروه مامانا. گفتم خُب وزیر ارتباطات 
فرموده اند که »مردم فعلًا موبایل نخرند«. شــمام بــه معلمش بگو فعلا 
اجازه خرید گوشی را نداریم ]از اینجا به بعد یه چیزایی گفت که در متن 
اصلی هست ولی سردبیر اجازه پخشش رو نداد. ولی در همین حد بدانید 

که به تغذیه ربط داشت![
به خودم گفتم: حــالا فعلًا یه موبایــل می خرم. در فرصت مناســب از 
رهنمود سایر مسئولین اســتفاده خواهم نمود. راه افتادیم به سمت بازار 
موبایــل و غول چراغ جــادوش. توی راه از هر جای ماشــین صدایی در 
میومد. دوباره عیال با تحکم فرمودند: نمی خوای این ماشــین قراضه رو 
عوض کنی؟ همه جاش افتاده به خرج. گفتــم: عیال جان! وزیر صنعت 

فرموده اند »مردم فعلًا ماشین نخرند«. پرسید: اینکه دیگه کالای خارجی 
نیست. این چه ربطی به دلار و آمریکا داره؟ منم خیلی خوشحال از اینکه 
می تونم در نقش یک کارشــناس اقتصادی در بخش گفتگوی ویژه خبری 
نظراتــم را پرتاب کنم گفتم: ببین، الان هزینه تولید توی ایران بالاســت. 
خیلی از قطعات ایــن چهارچرخه ملی توی چین ارزون تــر تولید و وارد 
می شــه. بنابرین ارزبری داره و فعلًا باید به جای خــروج ارز، ریال به اوس 
ممد صافکار و عباس آقا مکانیک بدیم تا هم کارآفرینی کرده باشــیم هم 
جلوی خروج ارز از مملکت را بگیریم. ]از اینجا به بعد چیزی نگفت. شمام 

نگران نباشید. دو سه تا کبودیه که اونم زود خوب میشه.[
خلاصه که در کمال اقتدار برای یک گوشــی ناقابل ۱۵۰ دلاری، چندین 
میلیون تومن وجه رایــج مملکت را پرداخت کردیم و ســرخورده از این 
شکست به خانه برگشتم. مقدمات شام آماده شد درکمال ناباوری یه کاسه 
اشکنه با پیاز داغ روی میز ظاهر شد. به عیال عرض کردم این چیه دیگه؟ 
مگه گوشــت و مرغ نداریم؟ با لبخند ملیحی گفت: مســئولین فرموده اند 
»مردم فعلًا گوشت و مرغ نخورند، اشــکنه و پیاز داغ بخورند. علی برکت 

ا...«
بادمجون میرزا

* از انصاف نگذریم در این مملکت قیمت دو چیز سال هاســت ثابت و بدون تغییر مونده و افزایش نیافته. یکی شارژ دوتومنی ایرانسل، 
یکی هم حق التحریر من!

مکن ای ارز صعود

سرگرمی|


